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LA unITAT CAnInA pARTICIpA 
En un pROjECTE DE DETECCIó 
DEL CànCER DE pRòSTATA 

8

El CRIS serà realitat el 2019
Arranca la construcció del Centre de 
Rehabilitació i Integració Social (CRIS) 
per a persones amb trastorns mentals 

LA nOVA GuIA ESpORTIVA 
SuMA nOVETATS I LLAnÇA 
14.000 pLACES pER A SOCIS 

7EL COnSISTORI ACTuA pER 
A EVITAR LES pRàCTIquES 
DE RISC A L’ASSuT

9

Vila-real rep 755.000 euros 
dels fons FEDER per al Gran 
Casino i el teatre Tagoba
El Gran Casino serà seu de l’oficina d’Atenció i Tràmits i la 
Tagoba serà un espai per a diferents disciplines culturals

La ciutat s’ha convertit en la que més ajuda rep del
Programa Operatiu del Fons Europeu a la província

El web municipal, 
el millor provincial 
en transparència

Vila-real, amb un 52,2% (83 
indicadors de 159), se situa en 
el dotzé lloc de les 74 ciutats 
analitzades a la Comunitat Va-
lenciana, per davant d’altres 
grans urbs i municipis.

U

Acord amb set  
dels afectats per 
l’urbanisme del pp

L’alcalde, José Benlloch, in-
dica que ja s’han fet efectius 
3,1 dels quatre milions, esta-
blits pel Jurat d’Expropiació, 
per solars que es van ocupar 
de manera directa.

U

La ciutat salda el 
conveni amb les 
dominiques

S’abonaran, gràcies a un 
préstec, 4,3 milions d’euros, 
la meitat del que val tota l’illa, 
després d’acceptar l’ordre una 
valoració dels terrenys en base 
a la taxació actual.

U

Tot i que hi ha congressos ja consoli-
dats, enguany s’han organitzat noves 
cites, a les quals al novembre se suma-
rà la Fira Destaca, que espera superar 
els 7.500 assistents de l’última edició.

Els nou congressos 
organitzats el 2018 
porten 8.200 assistents 



tema del mes

Vila-real va presentar 
cinc projectes a la 
convocatòria del 
Programa Operatiu 
FEDER

U

Vila-real rehabilitarà el Gran Casino 
i teatre Tagoba amb els fons FEDER
La ciutat obté 755.000 euros del programa europeu per a patrimoni i es converteix en la localitat de la província que més ajuda rep

L ’alcalde, José Benlloch, i el 
president de la Generali-
tat Valenciana, Ximo Puig, 
han signat l’assignació de 

les ajudes del Programa Operatiu 
Feder per a projectes d’actuació 
en els municipis de la província.
Vila-real s’ha convertit en la ciu-
tat de la província que més aju-
da rep del Programa Operatiu del 
Fons Europeu de Desenvolupa-
ment Regional (FEDER) de la Co-
munitat Valenciana (2014-2020), 
que ha concedit 755.019,44 des-
tinats a actuar en l’edifici prote-
git -i ara propietat municipal- del 
Gran Casino.

En un acte que ha tingut lloc a 
la Casa dels Caragols de Castelló, 
tots dos representants han rubri-
cat l’acord pel qual la ciutat re-
brà dues subvencions. Benlloch 
destaca que aquesta és «la major 
inversió en la defensa del nos-
tre patrimoni que es realitzarà 
en tota la història de Vila-real». 
«Gràcies a l’acord amb els ante-
riors amos, el Gran Casino ja és 
propietat de tots els veïns, que 
ara podran donar-li ús, ja que 
amb aquesta aportació podrem 
escometre una primera fase de 
la rehabilitació que ens perme-
trà instal·lar allí alguns serveis 
municipals», explica. 

Així mateix, la subvenció ser-
virà per a «recuperar un teatre 
de l’any 1900, únic i propi de la 
identitat de Vila-real, com la Ta-
goba -a la qual donen nom les 
primeres síl·labes dels nostres 
músics Tàrrega, Goterris i Barra-
china- que, a més de convertir-se 
en un atractiu turístic amb tot 
tipus d’activitats culturals, serà 
la nova sala d’actes, recepcions i 
exposicions de l’Ajuntament».

En total, es calcula que la reha-
bilitació del Gran Casino tindrà 
un cost de 628.336,86 euros (IVA 
inclòs), dels quals 259.643,33 
seran aportació del Programa 
Operatiu FEDER. Així mateix, la 
rehabilitació del teatre Tagoba 
compta amb un pressupost total 
d’1.198.810,19 euros, dels quals 
se subvencionen 495.376,11 
euros.

PROCÉS D’APRENENTATGE
El primer edil agraeix les gestio-
ns realitzades per la Regidoria 
de Territori, juntament amb un 
equip de tres arquitectes del pro-
jecte T’Avalem, per a la consecu-
ció d’aquestes ajudes. «Aquesta 
concessió representa tenir ja pre-
parada la institució per a afron-
tar nous projectes europeus, ja 
que durant el govern del PP, que 

En un acte que ha tingut lloc a la Casa dels Caragols de Castelló, Puig i Benlloch han rubricat l’acord pel qual la ciutat rebrà dues subvencions econòmiques. 

El Gran Casino acollirà, després de les obres, alguns serveis municipals.

aconseguir fons per a intervenir 
al Termet i a l’espai de congres-
sos El Molí, actuacions a les quals 
se sumen l’elaboració del primer 
Pla de mobilitat urbana sosteni-
ble (PMUS) en la ciutat. 

Aquest va ser el primer projec-
te a obtenir una resposta positi-
va, amb la concessió de 37.500 
euros, que serviran per a sufra-
gar part del (PMUS), el cost del 
qual ascendeix a 90.750 euros.

ció, cosa que des de l’Ajuntament 
complirem amb aquests dos pro-
jectes per a impulsar la cultura i 
el turisme».

ALTRES PROPOSTES
Vila-real va presentar cinc pro-
jectes a la convocatòria del Pro-
grama Operatiu FEDER, amb una 
inversió de prop de tres milions 
d’euros en total. L’objectiu, a 
part de les ajudes obtingudes, és 

La Tagoba tindrà un caràcter cultural amb sales d’exposicions i d’actes.

estava a altres coses, mai es va 
apostar per aquesta línia», indi-
ca i valora que «aquest procés ens 
ha servit d’aprenentatge i ara ho 
convertirem en experiència».

Per la seua banda, el regidor de 
Territori, Emilio M. Obiol, desta-
ca també, en aquest sentit, «el pa-
per del Govern valencià a l’hora 
d’actuar en la protecció, conser-
vació i recuperació de béns de pa-
trimoni cultural i la seua valora-
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El I Pla de mobilitat urbana sostenible 
obté una ajuda europea de 37.500 euros
El Programa Operatiu Feder va 
donar la primera resposta positi-
va a la ciutat amb la concessió de 
37.500 euros per a sufragar part 
del I Pla de mobilitat urbana sos-
tenible (PMUS), amb un cost total 
de 90.750 euro,s més IVA. 

 El regidor de Territori, Emilio 
M. Obiol, que va donar a conéixer 
la notícia, va explicar que «la mo-
bilitat sostenible és una aposta 
ferma d’aquest equip de govern, 
per això volem dotar-nos dels ins-
truments necessaris per a seguir 
avançant en aquest àmbit, per a 
la qual cosa es requereix conéixer 
a fons la realitat i les necessitats 
a través d’una anàlisi detallada 
per a determinar les mesures a Es vol un transport públic de qualitat que afavorisca no usar el vehicle privat.

implementar».
Aquest document -que seria un 

dels pocs que existirien a Caste-
lló, segons va indicar l’edil- «és 
fonamental» i servirà per a ob-
tenir un diagnòstic, establir les 
mesures per a fer de Vila-real una 
ciutat més accessible i sostenible 
i impulsar infraestructures i ser-
veis per a facilitar els desplaça-
ments en transport públic, per 
als vianants o ciclistes, entre al-
tres objectius, la qual cosa “su-
posarà l’embranzida definitiva 
al transport públic urbà que una 
ciutat com la nostra necessita”, 
va apuntar.

«Aconseguir un transport 
col·lectiu de qualitat que afa-

vorisca el seu ús enfront del 
vehicle privat és un dels princi-
pals objectius que contempla 
el Pla», va explicar Obiol. El do-
cument preveu també la crea-
ció d’itineraris accessibles per 
a la mobilitat a peu, gestionar 
l’oferta d’estacionament, sensi-
bilitzar sobre la mobilitat soste-
nible i promoure un ús racional 
del vehicle privat. 

Afavorir l’ús de la bicicleta, 
aconseguir una distribució ur-
bana de mercaderies i productes 
àgil i ordenada o impulsar la in-
termodalitat per a aconseguir un 
ús eficient de les diferents mane-
res de transport són altres línies 
que fixa l’estudi.

La Tagoba, nova sala d’actes, 
recepcions i exposicions
El global de les actuacions està valorat en uns 1,2 milions d’euros

L’immoble, de principis del segle XX, serà un espai que donarà cabuda a iniciatives culturals.

L’equip de govern vol que el teatre de la 
Tagoba, datat de l’any 1900 i que deu el 
seu nom a les síl·labes inicials dels mú-
sics Tàrrega, Goterris i Barrachina, es 
convertisca en un atractiu turístic amb 
tot tipus d’activitats culturals i, a més, 
serà la nova sala d’actes, recepcions i 
exposicions de l’Ajuntament. La rehabi-
litació compta amb un pressupost total 
d’1.198.810,19 euros, dels quals se sub-
vencionen 495.376,11 euros.

Donat el deficient estat de conserva-
ció per falta de manteniment i ús de 
l’immoble, les actuacions a realitzar se 
centren en tres eixos fonamentals: 

- CobErTa
Les actuacions a realitzar en la coberta es 
basen en la reparació o substitució dels 
elements estructurals i de cobertura que 
estan danyats amb la finalitat de dotar a 
la coberta d’una resistència estructural, 
d’aïllament i la impermeabilització que 
permeta el seu correcte funcionament al-
hora que proporcione una millora ener-
gètica a l’edifici. A més, es retiraran els 
elements afegits al llarg dels anys, fruit de 
reparacions aïllades com és la zona amb 

cobertura del formigó sobre les teules. 
El resultat final serà dotar a l’immoble 
d’una coberta homogènia, tota ella amb 
acabat en teula com era en origen, la 
substitució del la claraboia existent en 
el teatre per una altra, l’eliminació de 
tots els elements impropis existents i la 
dotació dels elements necessaris per a la 
correcta evacuació d’aigua.

- Façana
Es retiraran tots els elements que tren-
quen amb l’estètica com el cablejat, 
reixes o elements d’il·luminació sense 
ús. Posteriorment, es netejarà i renovarà 
el revestiment, en molt mal estat i quasi 
inexistent. A més, se substituiran les fus-
teries, vidres i serralleria exterior per al-
tres d’igual color però amb millors pres-
tacions i adaptats a la normativa actual.

- InTErIor
Pel deteriorament, l’actuació és de ma-
jor envergadura. S’ha d’actuar en tots els 
elements de l’acabat, adequar la distri-
bució d’espais i dotar d’equipaments i 
instal·lacions aptes per a la seua posada 
en funcionament.

El Gran Casino servirà per a 
l’oficina d’atenció i Tràmits
La rehabilitació de l’espai està pressupostada en uns 630.000 euros 

a l’edifici, adquirit fa uns anys per l’ajuntament, es traslladaran serveis per a la ciutadania.

El Gran Casino data de l’any 1910 i està 
protegit tant en el Catàleg d’Espais i Béns 
Protegits Municipal com per la Generali-
tat. Es calcula que la rehabilitació, que 
permetrà traslladar l’oficina d’Atenció 
i Tràmits, tindrà un cost de 628.336,86 
euros (IVA inclòs), dels quals 259.643,33 
seran aportació europea.

Les actuacions a realitzar són:

- CobErTa
S’eliminaran els afegits posteriors que 
servien com a pegats per a les deficièn-
cies que presentava, rehabilitaran o 
substituiran els elements estructu-
rals i de cobertura danyats i es dota-
rà d’impermeabilització i aïllament, 
d’acord a la normativa. D’aquesta ma-
nera, s’aconseguirà la protecció total 
de l’immoble evitant la deterioració del 
conjunt i dels elements interiors alho-
ra que es deixa preparada per a omplir 
d’activitats el seu interior .

- PLanTa baIXa
Es demolirà l’entresolat, executat en el 
seu moment per l’entitat bancària, per al 
desenvolupament de l’activitat així com 

de les separacions creades amb la resta de 
l’immoble, de manera que torne a quedar 
una sala diàfana que permeta apreciar i 
destacar l’escala de l’edifici. Així doncs, es 
crearan lavabos accessibles per a tots dos 
sexes, es retirarà el paviment sobreposat 
sobre l’original, se sanejaran paraments 
verticals i se substituiran fusteries i vi-
dres de la façana principal. S’analitzarà 
l’estructura i es realitzaran treballs de res-
tauració i conservació. Finalment, es do-
tarà de les instal·lacions necessàries per al 
desenvolupament de l’activitat prevista.

Es requereix una intervenció total a 
l’interior de la planta baixa per a retornar 
l’essència de sala oberta que tenia antany 
i respectant les normes d’intervenció, en 
tractar-se d’un bé amb importància patri-
monial i històrica. Es tracta de proporcio-
nar les condicions d’habitabilitat, confort, 
higiene, accessibilitat, eficiència energèti-
ca, seguretat i els serveis necessaris per-
què la ciutadania puga utilitzar l’espai.

- Façana
Se substituirà la fusteria exterior i les vi-
drieres, es netejarà i s’eliminaran els ele-
ments impropis.

Tema del mes Crònica de Vila-real
AGOST DEL 2018 3



El CRIS donarà servei a 70 usuaris de 
tota la comarca a partir del proper any
L’immoble, que serà modern, amable amb la ciutat i amb els usuaris, se situarà dins del barri sociosanitari

E l primer Centre de Reha-
bilitació i Integració So-
cial (CRIS) per a persones 
amb trastorns mentals de 

Vila-real ja està més prop de ser 
una realitat. Després de la signa-
tura de l’acord que permetrà la 
construcció de l’edifici, s’ha do-
nat a conéixer el projecte arqui-
tectònic de l’immoble, que serà 
modern, amable amb la ciutat i 
amb els usuaris i completament 
integrat en l’entorn.

L’alcalde, José Benlloch; el se-
cretari autonòmic d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives, Alberto Ibá-
ñez; el president de la Fundació 
Manantial, Francisco Sardina; 
l’arquitecte Luis Sánchez Quiro-
ga, i el delegat del Comité de Di-
recció de la Fundació Manantial 
a la Comunitat Valenciana, Javier 
Pallarés, han oferit tots els detalls 
del futur immoble, les obres de 
construcció del qual s’espera que 
concloguen aproximadament el 
mes de gener del proper any.

BARRI SOCIOSANITARI
«Aquesta infraestructura, que 
se situarà a l’epicentre del barri 
sociosanitari, cada vegada està 
més a prop, i això li ho devem a 
la Fundació Manantial i a la Ge-
neralitat Valenciana, que amb la 
seua col·laboració permetran fer 
de Vila-real una ciutat millor», 
explica Benlloch, que recorda 
que el projecte, finançat al 100% 
per Manantial, compta amb un 
pressupost de 800.000 euros, que 
permetrà crear un immoble que 
es construirà en una parcel·la de 
1.174 metres quadrats cedits per 
l’Ajuntament, per un valor d’1,6 

Responsables municipals, autonòmics i de l’entitat van visitar l’espai que ocuparà el centre en uns mesos.

en el canvi i la recuperació, sem-
pre de la mà dels experts, que es 
dedicaran a col·laborar, en lloc 
de pautar perquè construïsquen 
un espai vital», assegura.

Tots podran ser derivats des 
dels diferents centres de la co-
marca on els estiguen tractant 
i seran atesos per una desena de 
professionals directes, que for-
maran part d’una plantilla més 
extensa, amb altres treballadors i 
auxiliars en un servei complet.

milions, gràcies a un conveni de 
cessió de 75 anys.

L’arquitecte que ha dissenyat 
l’edifici ha descrit com «amable» 
l’espai. «Tot i que la parcel·la era 
un poc complicada, en ser un 
triangle, s’ha configurat un im-
moble amb façana ventilada i 
molta llum natural, amb patis i 
sales envidrades que donaran la 
sensació d’estar obert», apunta.

Quant als serveis que s’oferiran, 
Javier Pallarés ha relatat que es 

tractarà d’un centre diürn, en el 
qual es treballarà de 8.00 a 18.00 
hores amb pacients amb proble-
mes de salut mental per a «aju-
dar-los a recuperar i guanyar en 
habilitats i competències per a 
romandre en comunitat i evitar 
l’ingrés en institucions tanca-
des». «Aquests usuaris seguiran a 
les seues cases, prevenint la mar-
ginació, de manera que, integrats 
en el seu entorn, treballaran les 
seues fortaleses per a implicar-los 

COmpROmíS TRIA jOSEp 
pASquAl SANChO COm A 
AlCAldABlE pER A 2019

L’actual edil d’Agricultura, 
Josep Pasqual Sancho, serà el 
cap de llista per a les eleccio-
ns municipals de Compromís, 
formació de la qual és porta-
veu adjunt en el consistori. La 
seua candidatura és l’única 
presentada al procés de pri-
màries, obert en coincidència 
amb l’anunci de Xavier Ochan-
do d’abandonar la política el 
2019. Sancho va sumar més 
d’una trentena d’avals per a 
ser el candidat a l’Alcaldia.

U

breus

El pp pROpOSA uN plA 
ESpECIAl quE mIllORE lA 
SENyAlITzACIó hORITzONTAl

El Grup Popular ha propo-
sat un Pla especial per a mi-
llorar la senyalització horit-
zontal de la ciutat. Així ho ha 
anunciat la regidora Marisa 
Mezquita. Els populars volen 
que l’Ajuntament elabore i 
execute aquest pla per a mi-
llorar la seguretat viària ja 
que, apunta , és «un tema que 
preocupa la gran majoria de 
veïns que transiten o circulen 
pels carrers del municipi».

U

CS dEmANA mESuRES pER 
A mIllORAR  l’EfICIèNCIA 
ENERgèTICA I l’AuTOCONSum

Ciutadans (Cs) ha presen-
tat una moció «per a pro-
moure l’eficiència energètica 
i l’autoconsum». Així doncs, 
la formació demana que 
«s’habiliten plaques solars 
en els edificis municipals i 
sol·licitar les ajudes existents 
d’altres administracions per a 
facilitar tal fi», ha informat la 
regidora Ana Riera.

U

Vila-real rep els xiquets 
del sàhara que passen l’estiu 
amb famílies de la ciutat

U

L’alcalde, José Benlloch; el regidor 
de Cooperació i Integració, Álvaro 
Escorihuela; la presidenta de Smara, 
Ana Serrano, i el subdelegat sahrauí a 
la Comunitat Valenciana, Abderramán 
Mohamed, juntament amb altres 
representants  de  la  cor porac ió 
municipal, han donat la benvinguda als 
xiquets sahrauís que passaran l’estiu a 
Vila-real amb famílies de la ciutat, gràcies 
a l’ONG Smara (Associació de Solidaritat 
amb el Poble Sahrauí) dins el programa 
«Vacances en pau». Des de l’Ajuntament 
s’ha donat les gràcies a les famílies 
d’acollida per la tasca que realitzen 
amb els menuts, i se’ls ha desitjat que 
passen un bon estiu, «diferent i en pau» 
a la nostra ciutat. Els joves i les famílies 
participen en diferents activitats com la 
trobada organitzada a la Vall d’Uixó.

Municipal
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Vila-real abona tres milions d’euros 
a set afectats per l’urbanisme del PP
Es reclamaven 12 milions d’euros però el Jurat d’Expropiació va rebaixar la xifra a quatre

Els terrenys circumdants del José Soriano, l’obertura del carrer d’Ignasi Vergara o l’avinguda d’Europa, part dels acords.

L ’Ajuntament ha arribat 
a un acord amb diversos 
propietaris de solars que 
es van ocupar de manera 

directa durant el mandat del Par-
tit Popular i aquest divendres ha 
fet efectiu l’abonament de tres 
milions d’euros.

L’alcalde, José Benlloch, s’ha 
mostrat molt satisfet per la 
predisposició d’aquests veïns 
a negociar i tancar un llarg pe-
ríode de plets contra el consis-
tori perquè es reconegueren els 
seus drets. «Són persones que 
un dia van veure ocupats els 
seus terrenys per a fer tot tipus 
d’infraestructures i que, després 
de molts anys, encara no havien 
rebut ni un euro i que estaven 
lluitant per defensar els seus in-
teressos», explica.

Entre els casos que es troben 
en aquest paquet de pagaments 
estan part del desdoblament de 
la carretera d’Onda, l’obertura 
del carrer d’Ignasi Vergara, 
l’avinguda d’Europa, el parc an-

nex al jardí de Jaume I, l’actual 
aparcament situat entre el pont 
de la Gallega i l’avinguda del Riu 
Ebre o els terrenys circumdants 
del José Soriano.

«En total es reclamaven 12 
milions d’euros, però finalment 
el Jurat d’Expropiació ens va 
donar la raó i va valorar tots 
aquests espais en quatre milio-
ns, coincidint amb la valoració 
de l’Ajuntament», assegura. «En 
aquests moments hem arribat 
a un acord amb set dels recla-
mants, alguns d’ells sota el pa-
raigua d’entitats amb diversos 
socis que s’han posat d’acord per 
a renunciar als interessos i a re-
tirar els plets contra el consisto-
ri», apunta Benlloch, «d’aquesta 
manera, liquidem 3,1 milions 
d’euros dels quatre pendents».

Una quantitat molt important 
per a Benlloch, que agraeix la ge-
nerositat dels propietaris. «Vam 
dir que aquells que renunciaren 
als interessos i acceptaren reti-
rar les seues peticions de l’àmbit 

judicial cobrarien immediata-
ment i així ho estem fent», ma-
nifesta, «en aquests moments, i 
gràcies als acords aconseguits, 
podem dir que el 70% del deute 
està abonat i el 30% restant està 
en procés de negociació amb els 
seus amos, un procés que també 
esperem que tinga un bon resul-
tat en breu».

Benlloch es mostra satisfet, ja 
que «l’estalvi dels interessos ens 
ha permés afrontar nous reptes, 
com per exemple l’ampliació 
del centre Molí la Vila, de la mà 
d’AFA, projecte en el qual hem 
contribuït amb 50.000 euros de-
rivats d’aquest estalvi».

En aquests moments se segueix 
negociant amb la resta de propie-
taris afectats per a «tancar al més 
aviat possible aquests expedients 
que tanta conflictivitat judicial 
generen i pagar més prompte». 
«Esperem que abans de finalitzar 
el mes d’agost puguem resoldre 
els 900.000 euros pendents de pa-
gament», precisa.

Vila-real rep 150.000 euros 
per a ajudar els veïns en la 
inserció sociolaboral
L’Ajuntament ha rebut, per se-
gon any consecutiu, una sub-
venció de 147.762 euros per al 
programa d’Itineraris integrats 
per a la inserció sociolaboral 
de persones en situació o risc 
d’exclusió social, impulsat per 
la Regidoria de Serveis Socials 
i finançat per la Conselleria 
d’Igualtat i Polítiques Inclusi-
ves a través de fons europeus.

El regidor de l’àrea, Álvaro Es-
corihuela, ha explicat que el pla 
permetrà incorporar sis tècnics 
durant cinc mesos (entre agost 
i desembre) perquè assessoren, 
formen i ajuden entre 100 i 
150 usuaris dels Serveis Socials. 
«Comptem amb l’experiència 
de l’any anterior, en el qual es 
van atendre 153 persones -be-
neficiàries, en aquest cas, de la 
Renda Valenciana d’Inclusió-, 
28 de les quals van trobar una 
ocupació abans de finalitzar el 
projecte», indica l’edil, que des-
taca que «alguns dels tècnics 
que els atendran també repe-
teixen experiència».

En aquest sentit, destaca 
que en aquesta ocasió es torna-
rà a atendre una xifra similar 
d’usuaris. «Amb aquells que ja 
van passar pel programa però 

no van trobar ocupació, es farà 
un seguiment que ja tindrà en 
compte els coneixements ad-
quirits, mentre que amb aque-
lles persones que s’incorporen 
per primera vegada se seguirà 
un altre pla», assegura.

El programa treballa amb 
els usuaris habilitats bàsiques 
sociolaborals, com l’elaboració 
de currículums o actualitzar 
les seues dades i experiència 
en les diverses plataformes 
virtuals per a trobar ocupació 
i se’ls oferiran tallers i forma-
cions paral·leles per a aprendre 
informàtica amb ordinador i 
telèfon mòbil, així com cursos 
complementaris. «La finalitat 
és oferir-los les habilitats bà-
siques perquè es posen al dia, 
ja que molts d’ells porten anys 
fora del mercat laboral i reque-
reixen d’un treball psicosocial 
que els ajude a reinserir-se amb 
totes les garanties», afirma.

El regidor de Serveis Socials 
manifesta que «estem molt sa-
tisfets de rebre per segon any 
consecutiu aquesta ajuda» i 
anima els usuaris a «traure-li 
el màxim profit a aquesta opor-
tunitat per a donar un nou im-
puls a les seues vides».

El regidor de l’àrea, Álvaro Escorihuela, ha explicat els detalls del pla.

Municipal Crònica de Vila-real
AGOST DEL 2018 5



La ciudad abonará 4,3 millones para 
saldar el convenio con las dominicas
El Ayuntamiento salda así la obtención del convento y su huerto anexo, convertido posteriormente en jardín

E l Ayuntamiento y las do-
minicas han llegado a un 
acuerdo por el cual la or-
den religiosa acepta saldar 

el convenio que permitió obtener 
el convento y su huerto anexo 
con el pago del valor actual de 
mercado del terreno, lo que per-
mitirá ahorrar una importante 
cifra las arcas municipales.

El alcalde, Jose Benlloch, que 
ha trasladado esta noticia al res-
to de grupos políticos con repre-
sentación en el consistorio, ha 
explicado que «estamos orgullo-
sos de dar salida a otro convenio 
urbanístico heredado con el que 
teníamos la obligación de cum-
plir y que aprobamos por unani-
midad todos los partidos durante 
el mandato del PP».

Así, ha recordado que en 2010 
se firmó un documento en el que 
se manifestaba la intención del 
Ayuntamiento de adquirir toda 
la manzana donde se ubica el 
convento -ahora museo-, la capi-
lla barroca del Cristo del Hospi-
tal, y el jardín exterior, tras ex-
presar las monjas su intención 
de abandonar la ciudad.

DIFICULTADES
El convenio urbanístico fijaba 
que la orden tenía derecho a ob-
tener 14.000 metros de techo, a 
cambio del terreno, valorado por 
la sociedad de tasación Tinsa en 
seis millones de euros aproxima-
damente. «En total, la manzana 
entera tendría un valor de 8,7 
millones de euros», aclara Ben-
lloch, quien explica que «encon-
trar otro solar similar en zona ur-
bana era prácticamente inviable 
y ofrecérselo en zona industrial 
implicaba multiplicar por tres 
los metros de techo, también 
realmente difícil».

El convenio urbanístico fijaba que la orden tenía derecho a obtener 14.000 metros de techo a cambio del terreno.

Por este motivo, se ha llegado 
a la conclusión de que «a pesar 
de la situación económica, debía-
mos clausurar el convenio pagan-
do, por lo que planteamos que 
valoraran los 14.000 metros en 
base al precio actual de mercado, 
algo que han aceptado de buen 
grado, de manera que en lugar 
de la cantidad prevista, abona-
remos 4,3 millones de euros, la 
mitad de lo que vale toda la man-
zana, que ahora es de todos los 
ciudadanos y que llevamos siete 
años usando gratis». «Estoy muy 
agradecido a la orden religiosa y 
a sus representantes», asegura.

LA FErIA DE OpOrTUnIDADES 
vUELvE AL TErmET COn 
ACTIvIDADES y DESCUEnTOS

El comercio local ha or-
ganizado su quinta Feria de 
Oportunidades. Un evento a 
cargo de la Unió de Comerç 
de Vila-real (Ucovi) con la co-
laboración de la Concejalía de 
Economía, que se convocó, un 
año más, en el Termet, donde 
se han programado numero-
sas actividades. Los interesa-
dos pudieron encontrar una 
docena de estands con pro-
ductos como ropa y comple-
mentos, zapatos, artículos de 
regalo, floristería y un largo 
etcétera con descuentos.

U

breves

COmprOmíS InSTA A mEjOrAr 
EL SErvICIO DE CErCAníAS y 
Un pLAn ESpECIAL pOr ObrAS

Compromís ha presentado 
una moción para reivindicar 
un servicio de Cercanías de 
calidad y, de manera puntual, 
un plan especial mientras se 
acometen las obras del tercer 
hilo. La formación lamenta 
que nunca se haya atendido la 
petición de un mejor servicio 
ferroviario a lo que se suma, 
hasta finales de agosto, los 
cambios de horarios de trenes 
debido a las obras del tercer 
hilo que obligan a recorrer 
parte del trayecto en autobús 
con una mayor duración. 

U

EL pp rECLAmA rEDUCIr LAS 
TASAS DE LA EOI y CrEAr 
AyUDAS ECOnómICAS

El PP ha reclamado una re-
baja de las tasas de la Escuela 
Oficial de Idiomas (EOI) «ante 
el incremento de más del 30% 
impulsado por el PSOE y Com-
promís». Así lo expresa el edil 
Jaume Llorens, quien insta al 
Ayuntamiento a reclamar a 
la Generalitat una modifica-
ción a la baja el importe de la 
matriculación para estudiar 
idiomas, así como que creen 
una línea de ayudas para los 
vila-realenses con problemas 
económicos. Al respecto, pre-
sentaron una moción.

U

CS pIDE ACELErAr LA 
hAbILITACIón DE ESpACIOS 
pArA LACTAnCIA

La portavoz adjunta de Ciu-
dadanos (Cs), Ana Riera, pide 
«acelerar la habilitación de las 
salas de lactancia en los edifi-
cios municipales tras el acuer-
do unánime en Les Corts». En 
este sentido, Riera recuerda 
que «esta misma propuesta 
fue aprobada a Cs en el pleno 
del mes de marzo y, por tanto, 
con estos presupuestos se de-
bería dar cumplimiento al me-
nos al estudio pertinente, tal 
y como se acordó, para cara al 
2019 dotar de la partida  para 
acometer las reformas».

U

+DATOS

En el pleno ordinario del mes de 
julio se aprobó una modificación 
de crédito para pedir un préstamo y 
saldar definitivamente el convenio. 
«Tenemos unas buenas condiciones, 
ya que hemos cerrado el segundo 
trimestre, nuevamente, cumpliendo 
con la estabilidad presupuestaria, el 

U

Buenas condiciones para 
obtener un préstamo

plan financiero y la regla de gasto, 
por lo que si conseguimos el crédito, 
el endeudamiento ascenderá el 64%, 
muy por debajo de cómo lo encon-
tramos en 2011, en el 74,6%», apunta 
el primer edil, que recuerda que «el 
último préstamo que conseguimos 
ofrecía muchas posibilidades».

vila-real acoge el ‘roadshow’ 
de la Fundación OnCE para 
fomentar el empleo 

La plaza del Llaurador ha aco-
gido el roadshow «No te rindas 
nunca» de Inserta Empleo, que 
con el lema: «Esta oportunidad 
no pasa todos los día» ha esta-
do durante dos días en Vila-real 
acercando el empleo a los jóve-
nes con capacidades diferentes.

El concejal de Economía, Xa-
vier Ochando, acompañado por 
el director regional de Inserta 
Empleo (de la Fundación ONCE), 
Vicente Micó, y el director terri-
torial de Economía Sostenible, 
José Vicente Andrés, han visita-
do el tráiler del proyecto, en el 

U que se ofreció asesoramiento y 
formación.

«Queríamos dar visibilidad a 
las personas con capacidades di-
ferentes y ayudar desde la Admi-
nistración al fomento de su em-
pleabilidad y formación», expli-
có Ochando, quien destaca que 
«las formaciones y dinámicas 
grupales preparadas nacen de la 
vocación de ayudar y visibilizar 
a este colectivo, que cuenta con 
un gran respaldo social de asocia-
ciones y entidades que, junto al 
Ayuntamiento y otros entes, lu-
cha por su integración». Ochando y responsables de la entidad junto al tráiler del proyecto.
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Ciutat de la Salut i l’Esport

elaboren un protocol de 
suport per a joves atesos per 
intoxicacions etíliques

U

La Unitat de Prevenció Comunitària 
de Conductes Addictives (UPCCA) 
participa, amb la de Borriana, en un 
protocol de suport a menors i joves amb 
símptomes d’intoxicació etílica atesos 
en el Servei d’Urgències. Un projecte 
coordinat per l’Hospital Universitari de 
la Plana amb el qual es pretén oferir 
a aquests pacients informació sobre 
els perjudicis de la ingesta abusiva de 
l’alcohol i proporcionar-los recursos 
d’ajuda i suport per part de les UPCCA, 
dependents dels ajuntaments. El 
gerent del Departament de Salut de 
la Plana Miquel Rovira; la directora 
d’infermeria d’Atenció Primària, Amparo 
Andrés; representants del Servei de 
Drogodependències de la Conselleria de 
Sanitat Universal i Salut Pública i tècnics 
municipals van acudir a la cita.

La Guia Esportiva 2018-2019 
ofereix 14.000 places per a socis
Els usuaris es podran beneficiar de les activitats incorporades a la programació anual

El cap de l’SME, José Ramón Cantavella, i el regidor Javier Serralvo van presentar l’oferta esportiva del proper curs.

CRÒNICA

L a campanya esportiva 
2018-2019 compta amb 
14.485 places, entre les 
activitats dirigides per a 

xiquets, adults i majors, lligues 
locals, esport escolar i socis del 
Servei Municipal d’Esports (SME). 
El regidor d’Esports i Salut, Javier 
Serralvo, ha destacat que la no-
va Guia Esportiva «va a més cada 
any i dóna fe de la vida i l’oferta 
esportiva que ofereix la Ciutat de 
la Salut i l’Esport».

Del total de places -1.500 més 
que fa un any-, 7.000 són per als 
socis -1.000 més que en l’edició 
anterior- i 3.025 són per a xiquets 
i joves. A aquestes se sumen 475 
de fitness, 2.405 per a les lligues 

locals, 510 per a persones grans i 
108 per a activitats grupals (44 en 
horari de matí i 64 de vesprada). 
«A més, tots els socis compten 
amb 62 classes a la setmana que 
poden triar en qualsevol dels 11 
gimnasos de la ciutat amb conve-
ni per a assistir a classes guiades i 
practicar esport», afig l’edil, que 
destaca que la ciutat té les taxes 
més econòmiques (un adult paga 
136 euros a l’any).

Entre les novetats destaquen 
la recuperació de l’Escola Muni-
cipal de Natació Adaptada, un 
programa de fitness per a joves, 
un altre per a adults que vulguen 
mantenir-se en forma, un paquet 
de salut i benestar físic que, de 

la mà de l’Associació Espanyola 
Contra el Càncer (AECC), es diri-
geix a pacients en tractament i 
fitness postpart amb bebés.

La campanya obri les inscrip-
cions el 28 de agost. Fins al dia 
7 de setembre podran formalit-
zar-se les preinscripcions tant en 
línia com de manera presencial; 
l’11 de setembre serà el sorteig i 
l’assignació automàtica de pla-
ces, que hauran de confirmar-se 
el 17 de setembre. L’SME manté 
els preus i els descomptes per a 
veïns amb el Carnet Jove, famí-
lies nombroses, parats de més de 
dos anys de durada, pensionistes, 
discapacitats i usuaris dels Ser-
veis Socials municipals.
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L’equipament de la 
zona d’atletisme de 
la CEM ix a licitació 
per 150.000 euros
L’objectiu és adjudicar l’obra immediatament perquè 
després de l’estiu els esportistes puguen fer-ne ús

La pista d’atletisme que com-
pletarà pròximament la Ciutat 
Esportiva Municipal (CEM) ja 
està més prop de ser una reali-
tat. El regidor d’Esports i Salut, 
Javier Serralvo, ha informat 
que ja s’ha fet l’anunci de lici-
tació per al subministrament i 
instal·lació de paviment espor-
tiu i equipament en aquesta zo-
na de la CEM.

El pressupost global de què 
es disposa és de 150.000 euros 
(impostos inclosos) i el termini 
màxim plantejat perquè l’espai 
estiga en funcionament és de 
60 dies. «Aquesta és una infra-
estructura molt esperada per 
tots, especialment pels mem-
bres del Club d’Atletisme de Vi-
la-real, que podran entrenar-se 
al costat de casa», afirma l’edil, 
que destaca que «l’objectiu és 
fer l’adjudicació immediata-
ment perquè després de l’estiu, 
al més aviat, els esportistes pu-
guen fer ús d’aquesta zona que 
tindrà uns 100 metres de llarg 
i servirà tant per a carreres cur-
tes, tanques, salt d’altura, lon-
gitud i perxa».

Aquesta infraestructura es-
portiva, que compta amb el su-
port de la Diputació de Caste-
lló, suposa «seguir completant 
les dotacions de la CEM, que al 
setembre farà dos anys que va 

començar a prestar servei als 
ciutadans, amb un especial pro-
tagonisme dels clubs i lligues 
locals de futbol, a més d’altres 
esports que també poden entre-
nar-se a la zona».

Serralvo apunta que «són 
molts els usuaris que es bene-
ficien d’aquest complex espor-
tiu, que satisfà una demanda 
històrica i que ajuda la projec-
ció de la nostra marca de Ciu-
tat de l’Esport i la Salut, ja que 
acull amb gran freqüència tot 
tipus de trobades esportives». 
«El tartà de la pista d’atletisme 
d’aquesta infraestructura és la 
guinda que completaria un pro-
jecte que ha suposat un gran es-
forç per al consistori, a causa de 
la situació econòmica, fruit de 
l’herència rebuda», explica.

«No obstant açò, els nostres 
esportistes mereixen espais en 
les millors condicions per a en-
trenar-se i aquest recinte no no-
més dóna resposta a aquesta ne-
cessitat, sinó que ha servit per a 
donar major visibilitat i serveis 
a un barri que ho necessitava», 
apunta, al mateix temps que 
indica que «la CEM ens està aju-
dant a oferir oportunitats per 
al futur de Vila-real i esperem 
que, una vegada tinguem la pis-
ta d’atletisme, aquestes opcions 
s’incrementen».

Espai que ocuparà la pista a la CEM, que setembre complirà dos anys.



La Unidad Canina colabora en un 
estudio de detección del cáncer
Los perros pueden detectar con su olfato, explorarando la orina, el cáncer de próstata

López, Loras, Gómez, Monferrer y Adán durante la presentación de los datos conseguidos hasta el momento.

L a contribución de la Poli-
cía Local a la investigación 
del cáncer de próstata ha 
sido determinante para 

obtener los primeros resultados 
fiables de una investigación pio-
nera en la Comunitat Valenciana 
que cuenta con la colaboración 
de la Unidad Canina (UCAN) des-
de hace aproximadamente dos 
años.

Así lo han anunciado los repre-
sentantes de los entes implicados 
en el proyecto. La concejala de 
Seguridad Ciudadana, Silvia Gó-
mez; el comisario de la Policía Lo-
cal, Domingo Adán; el oficial de 
la UCAN, Alejandro Monferrer; la 
investigadora del Instituto de In-
vestigación Sanitaria La Fe de Va-
lencia, Alba Loras, y el jefe de la 
Unidad Canina de la Asociación 
de Cáncer en Personas y Detec-
ción Olfativa Canina (CDOC), Sal-

vador López, han dado a conocer 
el proceso hasta la consecución 
de los primeros resultados.

Alba Loras apunta que este pro-
yecto «es singular, ya que integra 
a los perros en la investigación, 
pero no como objeto de la mis-
ma, sino como parte del equipo, 
ellos son un investigador más». 
Asimismo, explica que se halló 
una evidencia científica que per-
mitía diferenciar, mediante el 
olfateo de una muestra de orina, 

los pacientes que tienen cáncer 
de los que no. «El cáncer de prós-
tata es el segundo más común en 
los hombres en todo el mundo y 
se detecta por una proteína en 
sangre que también a veces se 
manifiesta en otras enfermeda-
des diferentes al cáncer, que son 
realmente frecuentes», añade. 
En este sentido, relata que «en 
cuanto se detecta esta proteína 
todos los afectados se someten a 
una biopsia de próstata, un mé-
todo muy invasivo que en el 70% 
de los casos determina que el pa-
ciente no padece cáncer». 

«Se trata de evitar que las per-
sonas pasen por esta prueba, si 
antes se ha detectado en la orina 
algún marcador distinto y eso es 
lo que hemos investigado», dice.

En el proyecto ha colaborado  
la Asociación Española Contra el 
Cáncer (AECC).

La investigación 
pionera en la 
Comunitat permite 
obtener los primeros 
resultados «fiables» 

U

Vila-real colaborará con 
AFA en la ampliación del 
centro Molí la Vila
El Ayuntamientcolaborará con 
la Asociación de Familiares de 
Enfermos de Alzheimer (AFA) 
Castellón en la construcción de 
la nueva residencia específica 
para personas con demencias 
que la entidad proyecta en la 
planta superior del centro de 
día Molí la Vila de Vila-real.

«El proyecto de residencia de 
AFA en Vila-real es, sin duda, 
una de estas prioridades y, por 
eso, vamos a habilitar 50.000 
euros, al margen del convenio 
de colaboración anual, para ha-
cer posible esta importante ini-
ciativa», valora el alcalde, José 
Benlloch.

«Con este proyecto, comple-
tamos el abanico de servicios 
que prestamos en atención a 
las personas con Alzheimer y 
sus familiares, desde el inicio 
del proceso, con el diagnóstico, 
hasta el final, con atención de 
día y asistencia sociosanitaria 
en un servicio que será de re-
ferencia comarcal», valora el 
presidente de la entidad, Emili 
Marmaneu. 

En esta misma línea, el presi-

dente de AFA destaca que la re-
sidencia del Molí la Vila «vuel-
ve a poner a Vila-real en la pri-
mera línea en la atención a las 
personas con Alzheimer y sus 
familiares en la Comunitat». La 
residencia para personas con 
demencias que AFA Castellón 
promueve en el centro Molí la 
Vila contará con 30 plazas, con 
las que la entidad completa el 
proyecto de atención integral a 
las personas con Alzheimer.

La actuación, con un presu-
puesto cercano a un millón de 
euros, cuenta también con una 
aportación de la Generalitat Va-
lenciana de 183.000 euros. La 
previsión es poder empezar las 
obras después del verano.

En el encuentro, a parte de 
Benlloch y Marmaneu parti-
ciparon el nuevo vocal de Vi-
la-real en la Asociación, David 
Moliner; la gerente del centro, 
Silvia Ramos, y los ediles de Sa-
nidad, Silvia Gómez; de Territo-
rio, Emilio M. Obiol, y de Servi-
cios Sociales, Álvaro Escorihue-
la, además del primer teniente 
de alcalde, Xavier Ochando.

Encuentro entre responsables municipales y de la asociación.

El Club d’Handbol CElEbra 
50 años Con la ExposiCión dE 
la Copa dE Europa y una gala 

U Vila-real ha acogido una jornada dedicada 
al balonmano, uno de los deportes más 
veteranos de la ciudad, por detrás del 
fútbol y junto con el baloncesto. Además 
de la exposición de la copa de Europa en 

la Casa dels Mundina, el Auditorio fue el 
escenario de la gala autonómica que citó 
a jugadores, técnicos, clubes, árbitros y 
personalidades de este deporte. Foto: 
Facebook Club Handbol Vila-real.

dos Jugadoras dEl Club 
paTÍ Vila-rEal sE proClaMan 
CaMpEonas dEl Mundo Junior 

U Arantxa Luna y Anna , jugadoras del 
equipo “Fighters” de Vila-real, se han 
proclamado campeonas del mundo 
con la selección española junior. 
Foto: llopsvillarreal.wordpress.com.
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Informen els joves del risc 
de saltar des de l’Assut al riu
Els saltadors identificats es comprometen a ajudar a evitar la pràctica

Un informe del Consorci del Millars alerta del perill de banyar-se en infraestructures hidràuliques.

E ls 5 joves saltadors de l’Assut, iden-
tificats per la Policia Local, van 
mostrar el seu compromís per a no 
repetir aquesta temerària pràctica 

i ajudar perquè els seus coneguts no imi-
ten les seues accions. Va ser després d’una 
reunió informativa en la qual l’àrea de 
Mediació Policial i l’Ajuntament van con-
vocar els menors i els seus familiars.

L’objectiu de la trobada va ser conscien-
ciar-los de la imprudència que cometen 
per llançar-se a l’aigua en aquests punts 
del Millars i mostrar-los la predisposició 
municipal de no sancionar-los (les mul-
tes podrien ser de 6.001 a 150.000 euros), 
sempre que no repetisquen els salts en 
zones prohibides de l’entorn del riu.

«Eixim contents d’aquesta cita, en la 
qual cercàvem que els adolescents entra-
ren en raó i veren que no solament in-
fringeixen les normes, sinó que corren 
un gran perill, ja que a més de jugar amb 
la seua vida, també ho fan amb la d’altres 
persones», com afirma la regidora de Se-
guretat Ciutadana, Silvia Gómez.

Gómez explica que «s’han reforçat els 
accessos a zones com Els Matxos, on fa 
dos anys va morir un jove de Nules de 19 
anys». «A més de tancar el pas amb cinta 
d’abalisament de Policia, s’han resituat 
els cartells que hi prohibeixen l’entrada, 
però els saltadors, a més d’arrancar-

los, han cercat altres alternatives per a 
colar-se». Per aquest motiu, s’ha hagut 
d’establir un dispositiu especial i prefe-
rent que compta amb un punt fix de vigi-
lància que roman diverses hores al dia en 
la zona i un altre que es va desplaçant de 
manera intermitent per altres àrees, grà-
cies a la col·laboració de la Policia Rural i 
de la Unitat de Resposta Policial (URP).

També el Consorci del Millars ha rea-
litzat un informe sobre els punts negres 
per al bany situats en el paratge protegit, 
per a recordar el perill de banyar-se en 
algunes infraestructures hidràuliques i 
zones que estan perfectament senyalitza-
des, a més de posar de manifest l’impacte 
ambiental que això suposa.

L’objectiu de la trobada 
va ser conscienciar-los de la 
imprudència que cometen 
per llançar-se a l’aigua en 
aquests punts del Millars

U

La Policia Local ha incrementat la vigilància per a evitar la presència de persones a la zona.

Treballen en un Pacte local 
per la inserció sociolaboral
Ara s’analitza el perfil dels usuaris per a oferir-los programes adaptats

Representants de les diferents associacions que conformen la Mesa en una de les reunions. 

L’Ajuntament està treballant per a cons-
tituir un Pacte local per l’ocupació de les 
persones amb capacitats diferents, de la 
mà de diverses entitats que actuen en 
l’àmbit de la inserció sociolaboral de per-
sones amb discapacitat en la ciutat. 

Així ho ha anunciat el  regidor 
d’Economia, Xavier Ochando, que expli-
ca que des del passat mes de març l’àrea 
que dirigeix treballa amb associacions 
locals de l’àmbit, agrupades en la Mesa 
per a la inserció laboral de persones amb 
capacitats diferents.

«Aquesta iniciativa compta amb dues 
vessants: una part tracta la responsabili-
tat social corporativa (RSC) de les empre-
ses i una altra ho fa sobre els programes 
d’inserció sociolaboral», explica, «són dos 
ens que treballen de manera paral·lela, 
que es convoquen dues vegades al mes, 
però que pretenen obtenir fruits con-
junts en benefici de les persones amb ca-
pacitats diferents», manifesta l’edil.

Ochando indica que amb motiu de la 
visita del director regional d’Inserta Em-
pleo, Vicente Micó, i del director territo-
rial d’Economia Sostenible, José Vicente 
Andrés, «vam convocar totes les entitats 
amb les quals treballem habitualment 
per a celebrar una nova sessió de la Mesa 
de treball i exposar els avanços aconse-
guits fins al moment», assenyala l’edil.

En aquests moments s’està realitzant 
una prospecció entre els usuaris de les as-
sociacions per a conéixer els perfils de to-
tes les persones amb discapacitat que les 
conformen per a crear un programa de 
formació i ocupació adaptat a les seues 
necessitats, així com en la preparació 
d’accions amb empreses locals per a tras-
passar les fronteres de l’Administració 
local, fomentar la responsabilitat social 
corporativa i aconseguir una integració 
laboral efectiva d’aquest col·lectiu.

Entre les entitats de l’actual Mesa es 
troben Tots Units, Fundació Caixa Rural 
i Efecte Vila-real, AANTEA, Cambra de Co-
merç, Acudim, Fundació Manantial, Creu 
Roja, CEE la Panderola i Globalis.

Des de març, la ciutat 
encapçala la Mesa per a la 
inserció laboral de persones 
amb capacitats diferents 
integrada per entitats locals

U

El regidor d’Economia, Xavier Ochando, va explicar en què consisteix el treball dut a terme.
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La Ciutat de les Arts i les Ciències de València tiene mucho que ofrecer al visitante durante los meses de verano, gracias a un programa muy variado.

Entre el variado programa destaca la proyección de la pelicula IMAX ‘Ritmos de América’, un historia de cultura, creatividad y música

L a Ciutat de les Arts i les 
Ciències amplía hora-
rios y oferta de activida-
des durante los meses 

de verano. En el Hemisfèric, 
gran protagonista durante el 
2018 por su 20 aniversario, la 
programación de películas se 
mantiene y desde el pasado 30 
de junio, el público puede dis-
frutar de sesiones a las 20.00 y 
a las 21.00 horas. 

En el Museu de les Ciències 
destacan las exposiciones más 
recientes como Mediterrani, 
una muestra organizada por 
la Obra Social La Caixa, que 
presenta el pasado, presente y 
futuro del mar Mediterráneo. 
Durante la visita a la exposi-
ción, el público puede escu-
char los sonidos que emiten 
los cetáceos y conocer algu-
nas curiosidades geológicas, 
históricas y culturales sobre 
este mar.

pruebAs y más pruebAs
Escuchar como suena tu voz, 
conocer cuál sería tu peso en 
el planeta rojo o un test de 
imágenes son algunas de las 
pruebas que el público puede 
realizar en la exposición inte-
ractiva Marte. La conquista de 
un sueño, coproducida con-
juntamente por la Fundación 
Telefónica.

La exhibición incluye pie-
zas de gran valor histórico y 
documental, libros como De 
revolutionibus orbium co-
elestium, la famosa obra de 
Nicolás Copérnico que puede 
considerarse el origen de la 
astronomía moderna, o As-
tronomia Nova, de Johannes 
Kepler. También se pueden 
contemplar otras piezas reales 
como un fragmento de Marte 
caído el 3 de octubre de 1962 
en Nigeria, o ilustraciones  
originales de La Guerra de los 
Mundos, la conocida obra de 
H. G. Wells.

noVedAdes
Y además, Travelling Bricks, 
la novedad del verano en el 
Museu de les Ciències, desde 
el 4 de julio. Una exposición 
de 800 metros cuadrados don-
de conocer la historia de los 
avances científicos relaciona-
dos con el transporte a través 
de 120 figuras  y maquetas de 
gran formato realizadas con 
piezas de Lego, entre las que 
destacan maquetas del Tita-
nic, un zepelín o la nave espa-
cial Carl Sagan, e incluye una 

zona lúdica en la que poder mon-
tar tus propias creaciones. 

Los talleres de animación de la 
Ciencia a escena no se van de va-
caciones y todas las mañanas, de 
10.30 hasta las 13.00 horas, hay 
pases de sesiones como Frío, frío 
o Aluzina. 

eL grAn AtrACtiVo
El Hemisfèric de la Ciutat de les 
Arts i les Ciències ha incorpora-
do este verano una nueva pelícu-
la IMAX en su programación. Se 
trata de Ritmos de América, una 
producción que invita a viajar 
siguiendo al cantante y compo-
sitor Aloe Blacc mientras rastrea 
las raíces de la música de Améri-
ca, recorriendo grandes ciudades 
musicales como Nueva Orleans, 
Chicago, Nashville, Miami y Nue-
va York donde nacieron ritmos 
como el jazz, el blues, el country, 
el soul o el rock and roll.

El público experimentará aven-
turas únicas, como paseos en bo-
te a remo por el delta del Misisi-
pi, flash mobdancingen Chicago 
y paracaidismo con imitadores 
de Elvis, en escenas filmadas ex-
clusivamente para la pantalla 
gigante. Los espectadores se uni-
rán a Blacc en una gira alegre y 
llena de melodías en las ciudades 
musicales americanas más em-
blemáticas, que culmina en una 
combinación única de sonido, 
cultura e innovación que la di-
ferencia de cualquier otro lugar 
del mundo. Ritmos de América es 
una producción de Mac Gillivray 
Freeman Films en asociación con 
Brand USA y presentada por Ex-
pedia y Air Canada.

La Ciutat de les Arts i les Ciències amplía 
horario y actividades durante el verano

Publirreportaje
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Integrarán áreas 
de juego de gran 
formato en los 
parques infantiles

La Concejalía de Servicios 
Públicos tiene en la moderni-
zación de los parques infan-
tiles uno de sus deberes para 
este ejercicio económico. El 
área que dirige el edil Francis-
co Valverde proyecta la insta-
lación de unos juegos de gran 
formato, es decir, plataformas 
dinámicas que integran tobo-
ganes, tirolinas o cabañas, en 
zonas de ocio para los peque-
ños. La idea se llevará a cabo 
en un primer momento en los 
espacios del Jaume I y la Ma-
yorazga. El proyecto supondrá 
una inversión de unos 50.000 
euros y pretende dinamizar 
las áreas públicas y hacerlas 
atractivas para niños de todas 
las edades.

U

El Consorcio riu 
Millars examina  
la historia del 
riego en la Plana

El Consorcio del Paisaje 
Protegido de la Desembocadu-
ra del riu Millars gestionado 
por los ayuntamientos de Al-
massora, Burriana, Vila-real, 
la Diputación de Castellón y 
la Generalitat Valenciana ha 
presentado el sexto capítulo 
de la serie documental que 
promociona los valores eco-
lógicos, paisajísticos, históri-
cos y hidrológicos del tramo 
bajo del curso fluvial más im-
portante de la provincia. Esta 
sexta entrega, «El Millars: la 
arteria vital de la Plana», in-
vita a recorrer los últimos 14 
kilómetros de desembocadura  
para comprobar la riqueza de 
infraestructuras hidráulicas.

U

El alcaldE acompaña a la 
EmprEsa dolorEs cortés En la 
mErcEdEs Fashion WEEk 

U

El alcalde, José Benlloch, y el concejal 
de Comunicación, Francisco Valverde, 
han acompañado a la empresa local 
Dolores Cortés durante la Mercedes 
Fashion Week de Madrid para presentar 
la colección Primavera-Verano 2019. 
El evento ha servido también para 
conmemorar el 65º aniversario de 
la creación del primer bañador de la 
compañía, el primer elástico del sector, 
que no solo marcó la historia de esta 
prenda, sino que también supuso un 
antes y un después en la moda. «La 
experiencia de ver cómo una pequeña 
empresa de nuestra humilde ciudad 
es capaz de abrirse camino entre los 
mejores en un certamen de moda como 
este es inolvidable», asegura Benlloch, 
que ha destacado el importante papel 
que ha ejercido esta factoría.

Vila-rEal apoya El sortEo 
dEl oro dE cruz roja «por 
cada no, nEcEsitamos un sí»

U El Ayuntamiento representado por 
los ediles, Silvia Gómez y Josep 
Pasqual Sancho, han dado apoyo a 
la agrupación local de Cruz Roja con 
motivo del Sorteo del Oro.

SEPRONA y POlICíA lOCAl 
dESCubREN Al AutOR dEl 
vERtIdO dE lOdOS EN El RíO

El Servicio de Protección de 
la Naturaleza (SEPRONA) de la 
Guardia Civil de Burriana y la 
Policía Local han descubierto 
el autor del vertido de lodos y 
basura en el Paisaje Protegido 
de la Desembocadura del río 
Mijares, un hombre de unos 60 
años y propietario de una bal-
sa destinada al riego por goteo 
de naranjos que se enfrenta a 
una sanción por vertido en do-
minio público hidráulico y en 
espacio natural protegido.

U

breves

AvANzAN  lOS tRAMItES dE 
CONStRuCCIóN dE lA 
ROtONdA dE lES vOltES

Los trámites para la cons-
trucción de la nueva rotonda 
entre el Camí les Voltes y la 
avenida de Bélgica, que será la 
puerta de entrada a la ciudad 
y al polígono industrial sur, 
avanzan. El Diari Oficial de la 
Generalitat Valenciana inclu-
yó recientemente la informa-
ción pública de la modifica-
ción puntual del Plan General 
Municipal de Ordenación Ur-
bana que permitirá impulsar 
la ejecución de la glorieta.

U

lA PRESIdENtA dE ACudIM, 
FINA MORA, PREMIO 
SOlIdARIO ONCE 2018

La presidenta de Acudim, 
Josefina Mora García, recibirá 
uno de los Premios Solidarios 
ONCE 2018 de la Comunitat 
Valenciana «por su larga tra-
yectoria en la lucha por conse-
guir que las personas con dis-
capacidad puedan ejercitar de 
un modo efectivo sus derechos 
fundamentales», apuntan. Los 
galardones serán entregados 
en una gala que tendrá lugar 
en el Palacio de Congresos de 
València el 21 de septiembre.

U

benlloch y Puig se reúnen y hacen 
balance de tres años de gobierno
Se abordaron temas como el aulario de Carles Sarthou, la EOI o el convenio por el CTE

E l alcalde, José Benlloch, y 
el presidente de la Gene-
ralitat, Ximo Puig, han 
hacho balance de los tres 

años de legislatura, en la que han 
puesto de manifiesto la notable 
evolución de la ciudad, que ha 
pasado a convertirse por tercer 
mes consecutivo en el municipio 
de más de 40.000 habitantes de 
toda la Comunitat Valenciana 
con menor tasa de paro.

En este sentido, el primer edil 
se muestra satisfecho por la pues-
ta en marcha, por primera vez en 
la historia, del Fondo de Coopera-
ción Local, que «ayuda a todos los 
ayuntamientos y que en Vila-real 
supone una inyección de 332.000 
euros». En el balance también se 
han tenido en cuenta los avances 
en el proyecto del aulario infan-
til del CEIP Carles Sarthou que 
cuenta con el compromiso de la 
Generalitat de que se podrá lici-
tar en septiembre. 

Benlloch también ha agradeci-
do la próxima llegada de la EOI 
a Vila-real con una sede propia, 
los planes de empleo, que «han 
hecho que pasemos de 395 tra-
bajadores municipales a 578 gra-
cias a las ayudas recibidas, que 
suponen actualmente alrededor 
de cinco millones de euros y que 
han sido fundamentales para Vi-
la-real, por lo que seguiremos con 
el mismo esfuerzo inversor». 

Benlloch también trasladó al-
gunas reivindicaciones como la 
posibilidad de ampliar el conve-
nio a 10 años para gestionar la 
residencia y las aulas del Centro 
de Tecnificació Esportiva (CTE), 
en colaboración con la UJI. En 
el ámbito de la vivienda social 
Benlloch ha recordado que se 
han reservado 250.000 euros y 
se espera que la Generalitat com-
plete la partida hasta llegar a los 

500.000.
También se ha puesto de mani-

fiesto la necesidad de recuperar 
el servicio de médico de familia 
en el Centro de Salud Torreher-
mosa y, según el primer edil, 
«Puig ve totalmente factible es-
ta posibilidad, por lo que todo 
apunta a que la petición irá ade-
lante». 

Sin embargo, Benlloch señala 
que «la principal preocupación 
que le he trasladado es el tema 

del urbanismo y los empastres 
del PP, algo que sólo se puede 
solucionar si se saca adelante la 
modificación puntual del PGOU 
que está pendiente para dar res-
puesta a los propietarios».

Finalmente, indica Benlloch 
se reivindicará al ministro de 
Fomento, José Luis Ábalos, el pa-
so subterráneo de la estación, la 
mejora de la rotonda norte y la 
creación de una nueva comisaría 
de la Policía Nacional.

El presidente autonómico y el alcalde en un momento de la reunión.
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Vila-real emprende la convocatoria 
de una decena de bolsas de empleo
El consistorio pretende así mejorar el servicio y la atención que se ofrece al ciudadano

La coordinadora general de Alcaldía, Silvia Gómez, detalló las acciones.

E l Ayuntamiento vive un 
año histórico en materia 
de creación de empleo. A 
las ayudas que llegan des-

de la Generalitat y el Fondo So-
cial Europeo para impulsar pro-
gramas específicos que han bene-
ficiado a cerca de 400 familias en 
los últimos meses, se suma ahora 
la oferta laboral pública que des-
de el Ayuntamiento se empieza 
a hacer efectiva, tras años de blo-
queo por parte del Gobierno.

Y es que, tal y como anunció 
recientemente el alcalde, José 
Benlloch, el consistorio tiene 
previsto renovar las bolsas de em-
pleo municipales para contratar 
personal y, al mismo tiempo que 
se mejore el servicio a la ciuda-
danía, «se ofrecen nuevas oportu-
nidades a cualquier persona que 
desee presentarse en igualdad de 
condiciones».

En total son más de una dece-
na las bolsas que se convocan es-
te año, dos de las cuales ya han 
finalizado, como son la de téc-
nico medio de Administración 
especial (TMAE) de Igualdad y la 
de intendente principal de la Po-
licía Local.

PROCESOS YA INICIADOS
Por otro lado, en proceso cerca de 
una decena de bolsas, de las cua-
les algunas ya se encuentran en 
plena selección del personal, tras 
haberse convocado y realizado el 
examen. Es el caso de las bolsas 
de TMAE de trabajador social -a 
la que se inscribieron 102 perso-
nas- y de auxiliar de administra-
tivo de Administración general 
o de Administración especial, 
que contó con 575 candidatos 
aspirantes y finalmente con 128 
miembros efectivos en la lista de-
finitiva de aprobados.

También se han convocado 

otras bolsas para técnicos de ges-
tión de Administración general, 
para monitores o profesores de 
la Universidad Popular, así como 
para operarios socorristas y para 
técnicos auxiliares de Adminis-
tración especial (TAAE) del Servei 
Municipal d’Esports (SME), cuyas 
pruebas ya se han realizado.

A la lista se suman las convoca-
torias de técnico de Administra-
ción general y de TMAE educador 
social. La coordinadora general 

de Alcaldía, Silvia Gómez, afirma 
que «tras años sin poder crear 
empleo público por las restriccio-
nes del Gobierno, empezamos a 
tener puestos que requieren ser 
cubiertos, una buena noticia pa-
ra nuestros vecinos».

«A la transferencia de compe-
tencias del Consell en materia 
de dependencia, se suman jubi-
laciones y bajas del personal mu-
nicipal, por lo que se requiere de 
rotaciones y movimientos cons-
tantes en la plantilla y muchas 
bolsas habían quedado anticua-
das, por lo que esperamos que 
pronto podamos contar con nue-
vos trabajadores al servicio de 
la Administración pública que 
ofrezcan una atención y un servi-
cio de calidad que revierta en los 
ciudadanos», asegura. Estas pla-
zas, indica Gómez, «permitirán 
agilizar algunas atenciones».

Trabajador social, 
auxiliar administrativo 
o monitores para la 
Universidad Popular, 
algunos de los perfiles

U

Reciben a los diez jóvenes 
titulados para el programa 
de empleo POEJ
El Programa operativo de em-
pleo juvenil (POEJ) ya funciona 
al completo tras incorporar a 
una decena de jóvenes con titu-
lación superior que se suman al 
proyecto en su apartado deno-
minado Itinerarios cooperati-
vos para la mejora profesional 
y personal.

El alcalde, José Benlloch, y el 
concejal de Economía, Xavier 
Ochando, han dado la bienveni-
da a los nuevos integrantes del 
programa, cofinanciado por el 
Fondo Social Europeo y gestio-
nado por el Ministerio de Eco-
nomia, que durante cinco me-
ses estarán en prácticas remu-
neradas en el Ayuntamiento.

«Estamos muy orgullosos de 
contar con jóvenes preparados, 
con ganas de trabajar, formarse 
y adquirir experiencia en nues-
tras instalaciones, ayudando 
a mejorar el día a día de nues-
tro Ayuntamiento y de nuestra 
ciudad», afirma Benlloch, al 
tiempo que les desea que «apro-
vechen al máximo esta oportu-
nidad para salir con una prepa-
ración superior y encontrar con 

mayor facilidad nuevas opcio-
nes de futuro».

Por su parte, Ochando des-
taca, en este sentido, que a los 
cinco meses de prácticas se su-
man sesiones para mejorar su 
formación, con contenidos so-
bre género, mercado laboral, 
lengua inglesa, nuevas tecno-
logías, cultura general y Unión 
Europea, «obteniendo el corres-
pondiente certificado de profe-
sionalidad que les abrirá mu-
chas puertas».

Y es que, el programa cuenta 
con un formato similar al de 
Vilabeca, pionero en el ámbito. 
No obstante estos jóvenes no 
son los únicos que forman par-
te del proyecto. Hasta el 30 de 
noviembre, 60 personas de en-
tre 16 y 29 años participan en 
esta oportunidad para integrar-
se en el mercado laboral. Dota-
do con 446.572 euros, el POEJ se 
dirige a tres colectivos: jóvenes 
sin formación (30 plazas), con 
formación básica y media (20 
plazas) y con formación supe-
rior, que son las 10 plazas que 
se acaban de ocupar.

Benlloch y Ochando dan la bienvenida a los beneficiarios de la iniciativa.

Sancionan a una docena de vecinos por no 
recoger los excrementos de sus mascotas
La Policía Local ha concluido con 
12 denuncias su campaña espe-
cial para evitar las deposiciones 
de los animales de compañía en 
la vía pública.

La iniciativa se ha ejecutado 
en diferentes turnos todos los 
días de la semana y los agentes, 
identificados con el uniforme re-
glamentario y, en ocasiones, en 
coches camuflados para sorpren-
der a los propietarios de masco-
tas que se comportan de manera 
poco cívica.

En total se ha controlado a 126 
personas y todas ellas iban equi-
padas con la correspondiente bol-
sa para la recogida de las heces. 
Sin embargo, las diferentes pa-

trullas realizadas han permitido 
detectar a ocho dueños de canes 
que no recogieron los excremen-
tos de sus mascotas tras realizar 
sus necesidades, por lo que han 
sido multados.

Dos de las multas se han inter-
puesto en la zona de la av. Ale-
manya, una más en el Passeig 
de l’Estació, dos en el jardín de 
Jaume I, una en el parque de 
Botànic Calduch, una más en la 
calle Benicarló y otra en la calle 
Cardenal Tarancón. Además, los 
agentes han denunciado a tres 
personas por llevar a los anima-
les a zonas ajardinadas. Una de 
ellas en la av. Alemanya, otra en 
el parque de la Mayorazga y otra 

en el parque de Sant Pasqual. En 
este último espacio público tam-
bién se ha sancionado a una per-
sona que llevaba a su perro sin 
cadena.

Las denuncias rondan los 60-
120 euros, ya que la Ordenanza 
de limpieza viaria y recogida de 
sólidos recoge en su artículo 24 la 
obligatoriedad de los dueños de 
animales de impedir que hagan 
sus deposiciones en cualquier 
parte de la vía pública destinada 
al tránsito de los peatones.

La prohibición abarca desde las 
aceras hasta zonas verdes, pasan-
do por los restantes elementos de 
la vía pública destinados al paso, 
estancia o juegos.

La tarjeta del comercio 
alcanza los 2.000 clientes 
y un impacto de 300.000 €
En menos de un año, la nueva 
tarjeta de fidelización, lanzada 
por la Unió de Comerç de Vila-
real (Ucovi) y el Ayuntamiento, 
suma unos 2.000 clientes y ha 
supuesto un impacto económi-
co de cerca de 300.000 euros en 
compras. El sistema arrancó en 
septiembre del 2017 y, actual-
mente, una treintena de esta-
blecimientos participa en el 
plan, desarrollado por la Con-
federación de Comerciantes y 
Autónomos de la Comunitat 
(Covaco). La herramienta de la 
campaña I-Más busca reforzar y 

promocionar las tiendas de la 
ciudad y, paralelamente, bene-
ficiar a sus clientes. Al respec-
to, han repartido en premios 
16.946,28 euros, de los cuales 
han intercambiado unos 6.000 
en posteriores adquisiciones.

Los negocios adheridos dis-
ponen de un software que ofre-
ce posibilidades para obtener 
el mayor rendimiento de la tar-
jeta, que cuenta con una web 
http://www.tarjetaimas.com/ y 
una aplicación móvil para que 
los usuarios consulten sus pun-
tos y descuentos.

Municipal Crònica de Vila-real
AGOST DEL 2018 13



El web de l’Ajuntament encapçala       
la llista provincial en transparència
Vila-real compleix un 52,2% dels indicadors i ocupa el lloc número 12, de 74 ciutats analitzades, en el rànquing de la Comunitat Valenciana

E l web de l’Ajuntament ocu-
pa el primer lloc del ràn-
quing de transparència a 
la província de Castelló i 

el lloc número 12 de la Comuni-
tat Valenciana, en complir amb 
un 52,2% dels indicadors.

La regidora de Noves Tecno-
logies, Mónica Mañas, apunta 
que segons les dades de Dyntra, 
la primera plataforma global en 
transparència, revela que la ciu-
tat més transparent de la Comu-
nitat compleix amb un 70% dels 
requisits, mentre que Vila-real, 
amb un 52,2% (83 indicadors de 
159), se situa en el dotzé lloc de 
les 74 ciutats analitzades, per da-
vant d’altres grans municipis.

«Vila-real té en la seua pàgina 
web un apartat de transparèn-
cia, en el qual cada departament 
publica tot allò prescriptiu en 
transparència que permet la llei 
i que pot ser interessant per als 
ciutadans», explica. Així mateix, 
apunta l’existència d’una Junta 
d’Administració Electrònica, Se-
guretat de la Informació i Trans-
parència (JAESIT), que es reuneix 
aproximadament una vegada al 
mes, i que, al personal amb què 
compta, acaba de sumar la figura 
d’una persona com a delegada de 
Protecció de Dades.

Equip Actiu
«Parlem d’un equip molt actiu 
que, a més, realitza un gran es-
forç per a seguir avançant en 
matèria de transparència, cosa 
que no sempre resulta fàcil», in-
dica, al mateix temps que reafir-
ma l’aposta de l’equip de govern 
per a «introduir novetats per a 
millorar i facilitar la informació 
que s’ofereix». «Actualment, des 
de Noves Tecnologies es treballa 
amb Hisenda i Tresoreria per a 
crear un visor pressupostari, que 
permetrà consultar de manera 
fàcil, interactiva i atractiva tota 
la informació pressupostària mu-
nicipal», assegura Mañas.

AccÉS ciutADÀ
Cal destacar que els ciutadans 
compten ja amb accés al 100% 
dels procediments a través de 
la seu electrònica, «la qual cosa 
també contribueix a la transpa-
rència» i recorda que fa poc que 
s’ha incorporat al web el sistema 
Cl@ve «amb l’objectiu d’arribar 
encara a més persones». En 
aquest sentit, apunta a la impor-
tància de la formació, que a més 
d’arribar als funcionaris de la 
casa també arriba als ciutadans, 
«ajuda a agilitar tots els tràmits i 

AGENDA PROVINCIAL

Títol: Cursos Ajudes LEADER: ferramentes 
per a la preparació del pla de viabilitat
Data: del 7 al 10 d’agost
Lloc: CEDES Vall d’Alba - Diputació de Castelló. C/ 
Vía Augusta, s/n. Vall d’Alba 
Més info: http://ceeicastellon.emprenemjunts.
es/?op=14&n=13830

AGENDA AUTONÒMICA

Títol: Noves obligacions i drets en matèria de 
Protecció de Dades
Data: 2 d’agost de 9.30 a 10.30 hores
Lloc: CEEI Elx (Centre Europeu d’Empresas i Inno-
vació). Ronda de la Vall de Uxó, 125. Elx (Alacant)

AGENDA NACIONAL AGOST 2018 DE L’INSTITUT INNOVACIÓ CIUTAT DE VILA-REAL 

Més info: http://ceeicastellon.emprenemjunts.
es/?op=14&n=13837

Títol: TRADING: èxit i fracàs
Data: 8 d’agost de 19.00 a 21.00 hores
Lloc: Coworking. Carrer del Moro Zeid 11. Tercer 
pis, porta 6. València
Més info: https://www.eventbrite.es/e/entradas-
trading-exito-y-fracaso-48310775831?aff=ebdssb
destsearch

Títol: Curs d’INVERSIÓ: fons i inversions 
alternativas
Data: 9 de agosto de 17:00 a 21:30 horas
Lloc: Garage Coworking. Carrer del Moro Zeid 11. 
Tercer pis, porta 6. València
Més info: https://www.eventbrite.es/e/entradas-cur-
so-de-inversion-fondos-e-inversiones-alternativas-
48310682552?aff=ebdssbdestsearch 

treballa per a evitar l’ús de noti-
ficacions en paper».

«L’objectiu és que aquestes ac-
cions arriben a la gent i ens agra-
daria que al setembre la forma-
ció arribara tant als ciutadans 
interessats en el tema, com asso-

ciacions i centres de secundària», 
afirma Mañas.

L ’ a p l i c a c i ó  m ò b i l  d e 
l’Ajuntament també ha facilitat 
l’accés a la informació muni-
cipal de manera fàcil, àgil i in-
tuïtiva. La creació de tres punts 

wifi gratuïts, als quals en breu se 
sumarà el quart, permetrà acos-
tar l’Ajuntament a més ciuta-
dans, «recolzant-lo amb una sala 
d’accés lliure a l’edifici de la BUC 
dotada amb onze ordinadors i 
lectors de DNI electrònic per a 

realitzar tràmits». 
«Per a aquells que necessiten 

aprendre a usar aquests recursos, 
ja hem impartit sessions forma-
tives gratuïtes, de les quals s’han 
beneficiat 220 persones i amb les 
quals continuarem», conclou.

L’anàlisi revela que la ciutat més transparent de la comunitat compleix amb un 70% dels requisits, mentre que Vila-real té 83 indicadors de 159 (52,2%).
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Los ‘Premis Globalis’ 2018 pondrán en 
valor el esfuerzo de los emprendedores
La Fundación Globalis, con el 
apoyo del Ayuntamiento, ha 
convocado la quinta edición de 
los ‘Premis Globalis’ a través de 
los cuales quieren identificar, re-
conocer, promover y divulgar el 
esfuerzo de los emprendedores 
que están al frente de jóvenes 
iniciativas empresariales. 

El jurado encargado de fallar 
los galardones otorgará un pri-
mer premio valorado en 1500 
euros, y dos accésits de 500€, 
además del ‘Premio Trayectoria’.

Por otro lado, se concederá el 
galardón ‘Vila-real Innpulso’, 
que se otorga junto al Ayunta-
miento de la ciudad, como reco-
nocimiento para la empresa que ¡Vampirako Studio, Sepia 2080, Catness Studio y Rafael Beltrán Moner, en 2017.

representará a la ciudad de Vila-
real en los diferentes encuentros 
organizados en el marco de la 
Red Nacional de Ciudades de la 
Ciencia y la Innovación. Este ga-
lardón será exclusivamente con-
cedido para una empresa que se 
ubique o tenga vinculación con 
la ciudad de Vila-real.

Pueden participar en los pre-
mios pymes, cooperativas, em-
presarios individuales, comercios 
y establecimientos hosteleros, in-
dependientemente de su forma 
jurídica, que hayan arrancado su 
actividad después del año 2012, 
y que posean un carácter innova-
dor, entendiéndose esa innova-
ción en sentido amplio (produc-

to, procesos, modelo de negocio, 
comercialización…).

Los candidatos que se animen 
a participar en esta edición debe-
rán cumplimentar y enviar por 
mail el formulario de su candi-
datura, presentando su empre-
sa, producto y oportunidad de-
tectada, entre otros puntos. Los 
finalistas deberán defender su 
empresa frente al Jurado Evalua-
dor, formado por las entidades 
de la provincia más significativas 
en materia de innovación y em-
prendimiento. Los interesados 
pueden descargarse las bases de 
la convocatoria y el formulario 
de participación en www.funda-
cionglobalis.org.

Impulsan un plan de proyectos 
innovadores entre municipios
La propuesta surge de una reunión de la Xarxa Valenciana de Ciutats per la Innovació

Benlloch se reunió en Villena con diferentes representantes de la entidad para poner en común ideas e iniciativas.

El alcalde de Vila-real y presiden-
te de la Xarxa Valenciana de Ciu-
tats per la Innovació, José Benllo-
ch, se ha reunido en Villena con 
diferentes representantes de la 
entidad para poner en común 
ideas y proyectos en los que se 
está trabajando desde los muni-
cipios miembros.

En el encuentro, en el que han 
estado presentes representantes 
de Alcoi, Alfàs del Pi, Ontinyent, 
Gata de Gorgos i Villena como 
miembros de la red, se ha pues-
to de manifiesto la actividad del 
ente -después de constituirse for-
malmente en mayo del 2017-, así 
como el contacto directo y el apo-
yo tanto de la Agencia Valencia-
na de la Innovación (AVI) y su im-
pulsor y vicepresidente ejecutivo, 
Andrés García Reche, como de la 

propia Generalitat Valenciana.
«Actualmente estamos traba-

jando en un proyecto para po-
der identificar los retos comunes 
de las diferentes ciudades que 
forman parte de la red, que ya 
cuenta con una entidad jurídi-
ca propia, al ser un ente inscri-
to en el Registro Valenciano de 
Asociaciones», explica Benlloch, 
al tiempo que señala que, entre 
las cuestiones tratadas durante 
el encuentro, se ha planteado la 
participación en un proyecto de 
compra pública innovadora.

«La Xarxa mantiene el contacto 
con la AVI, que recientemente ha 
sacado una línea de subvencio-
nes para entidades locales y aso-
ciaciones sin ánimo de lucro que 
impulsan la innovación, siendo 
este uno de los temas tratados 

durante la reunión», apunta. Asi-
mismo, Benlloch ha agradecido 
a la Generalitat, en nombre de la 
Xarxa, «la confianza, el apoyo y la 
apuesta por la municipalización 
de la innovación».

La entidad está formada por las 
12 ciudades valencianas recono-
cidas por el Ministerio de Econo-
mía como Ciudades de la Ciencia 
y la Innovación, que son Alcoi, 
Alfàs del Pi, Almussafes, Alzira, 
Gandia, Gata de Gorgos, Ontin-
yent, Salinas, Torrent, València, 
Villena y Vila-real, que obtuvo el 
reconocimiento en el año 2011, 
y en 2016 consiguió la renova-
ción por parte del Ministerio. El 
objetivo de la Xarxa es impulsar 
la innovación y la cultura cientí-
fica y del conocimiento en todo 
el territorio valenciano.

La ciudad incorporará pasos 
de peatones inteligentes 
con iluminación de tipo led

Tras la buena acogida de la apli-
cación de los dos pasos de pea-
tones 3D -uno en la calle Ermita 
y otro en la avenida Pius XII--, 
un proyecto persigue llamar la 
atención de los conductores y 
obligarles a reducir la velocidad 
sin necesidad de crear un resal-
to, mejorando la seguridad del 
tráfico y de los peatones, llegan 
ahora los inteligentes. Así pues, 
el Ayuntamiento instalará, en 
un nuevo proyecto pionero, pa-
sos de cebra que se iluminarán 
de forma autónoma cuando de-
tecten la presencia de los vian-
dantes en sus proximidades. El 
sistema incorpora la ilumina-
ción con tecnología led en el as-
falto que alerta de la presencia 
de personas.

El primer punto en el que 
realizarán una prueba piloto 
será en el Camí l’Ermita, junto 
al circuito de running. Así lo 
anunció el edil de Servicios Pú-
blicos, Francisco Valverde, en 
la presentación del presupues-
to 2018 de su área, alrededor de 

dos millones de euros.
Esta apuesta coincide con la 

colocación en las próximas se-
manas de contadores de agua 
con la última tecnología en el 
barrio del Pilar, «para ser más 
eficaces y tener más servicios», 
remarcó el concejal. 

Con esta aplicación, que 
arrancó en el barrio del Nou 
Crist del Calvari en abril del 
2017 «el porcentaje de eficien-
cia de la red llega al 98%, cuan-
do los valores habituales en el 
resto de la ciudad rondan el 
80% u 85%, lo que se traduce 
en que las fugas se ha reducido 
a solo un 2%».Una proporción 
que, afirma, «supone un impor-
tante ahorro económicos y de 
agua para el Ayuntamiento y 
los vecinos». 

La puesta en marcha de esta 
nueva fase supondrá una in-
versión de unos 125.000 euros, 
que asume la empresa conce-
sionaria del suministro, con 
cargo a las mejoras que debe 
acometer cada ejercicio.

La ciudad ya dispone de dos pasos 3D, uno de ellos en la avenida Pius XII.
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Vila-real destina 8,1 millones de 
euros a los grandes suministros
Supone un 17,64% del presupuesto que este año asciende a 45,9 millones de euros

La limpieza de edificios públicos, la limpieza viaria o la recogida de basuras, los suministros con mayor inversión.

E l Ayuntamiento destina 
más de 8’1 millones de su 
presupuesto anual a los 
grandes suministros ne-

cesarios para el buen funciona-
miento diario de la ciudad. Así 
se desprende del desglose de las 
diferentes partidas, lo que supo-
ne un 17,64% del montante glo-
bal, que este año asciende a 45,9 
millones de euros.

Entre los principales servicios y 
suministros fijos del consistorio 
destacan el de energía eléctrica, 
valorado en 1.446.764 euros, en 
los que se incluye el alumbrado 
público y los diferentes edificios 
municipales. 

Por otro lado, destaca el coste 
del gas, con 181.769 euros, des-
tinados al abastecimiento en 
centros educativos y en recintos 
deportivos, entre otros puntos. 
Las comunicaciones telefónicas 

y las comunicaciones postales se 
llevan otra parte del presupues-
to, con 197.472 euros para cubrir 
los gastos en telefonía y 130.000 
euros para la remisión de cartas 
y notificaciones en papel.

PRINCIPALES INVERSIONES
No obstante, estas cifras no son 
las más altas que alcanzan los 
diferentes suministros munici-
pales. La limpieza de edificios 
públicos asciende a 1.674.571 
euros, mientras que la limpieza 
viaria tiene un coste de 1.010.051 
euros. La recogida de basuras 
cuesta a las arcas públicas 1,6 mi-
llones y su tratamiento posterior 
alcanza los 1,8.

La concejala de Hacienda, Sa-
bina Escrig, destaca que «esta es 
sólo una muestra de a dónde van 
a parar los impuestos de los ciu-
dadanos».

+dAtOS

Escrig recuerda que «en Vila-
real, a diferencia de otras ciudades, 
no tenemos tasa de basuras, ya 
que todos los gastos se incluyen 
en el recibo del Impuesto de Bie-
nes Inmuebles (IBI)». 

Además, la responsable de Ha-
cienda afirma que desde el Ayun-
tamiento «se trabaja siempre para 
conseguir las tarifas más económi-
cas para ofrecer un buen servicio y 
con el coste más asequible, nego-
ciando y adaptando los contratos 
a las necesidades reales del consis-
torio y de la ciudad».

U

U

Gestión de las 
contrataciones

La Fundació tots Units clausura el taller 
prelaboral con un total de 17 asistentes
La Fundación Tots Units clausu-
ró su taller prelaboral con la pre-
sencia del concejal de Economía, 
Xavier Ochando, cuya Conceja-
lía tiene firmado un convenio de 
54.000 euros para dar apoyo a la 
tarea que realiza la entidad, que 
también cuenta con la colabora-
ción de los Servicios Sociales. En-
tre los proyectos impulsados por 
Tots Units destacan el taller pre-
laboral, un taller en competen-
cias transversales para mayores 
de 45 años y sesiones grupales de 
orientación laboral

El taller prelaboral, con 600 
horas de duración -de febrero a 
julio- se ha desarrollado en dos 
fases de 300 horas cada una -Ochando asistió al acto de despedida de los beneficiarios de la formación.

la primera con un acento de 
diagnóstico y terapéutico y la 
segunda enfocada al empleo-, 
ajustándose a las necesidades de 
los participantes, que han sido 
17 en total, 16 derivados de los 
Servicios Sociales. De los asisten-
tes, 15 han finalizado el taller y 
cuatro de ellos han encontrado 
empleo. Asimismo, un usuario 
se ha orientado hacia el proyecto 
de mayores de 45 años y, además 
de realizar prácticas no labora-
les se encuentra en búsqueda de 
empleo. El resto continuará en el 
servicio de intermediación labo-
ral y contará con orientación pa-
ra realizar otros proyectos forma-
tivos para seguir avanzando en la 

búsqueda de oportunidades.
El convenio de colaboración ha 

permitido que, hasta el momen-
to, 28 personas hayan pasado por 
los talleres de formación, 10 de 
ellas han encontrado un empleo, 
nueve han realizado prácticas no 
laborales y 14 están en búsqueda 
de empleo, a las que se suman 
las 120 personas atendidas en 
orientación desde enero. Tanto 
Ochando, como el presidente de 
Tots Units, Enric Reverter, y la ge-
rente, Charo Castelló, han seña-
lado que »esto no es un punto y 
final, ya que la formación nos de-
be acompañar toda la vida» y han 
animado a los participantes a se-
guir «para alcanzar su meta».
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La cafetería de la CEM abrirá 
sus puertas en agosto tras 
completarse la adjudicación
El bar-cafetería de la Ciutat Es-
portiva Municipal (CEM) abrirá 
sus puertas a lo largo del mes 
de agosto, tras su adjudicación 
definitiva. Así lo ha anunciado 
el concejal de Deportes, Javier 
Serralvo, quien asegura que 
los nuevos responsables de su 
gestión se encuentran acon-
dicionando el recinto para co-
menzar a ofrecer servicio a los 
usuarios que acuden a la zona a 
practicar deporte. 

«El Ayuntamiento ya realizó 
hace meses algunas interven-
ciones para poner a punto el 
local, de manera que quien lo 
gestione pueda ofrecer el ser-
vicio adecuado que merecen 
estas instalaciones», afirma Se-
rralvo. Así, se ha vallado el perí-
metro de la cafetería –siempre 
ofreciendo la posibilidad de di-
visar los campos de fútbol-, de 
manera que se pueda ofrecer 
un horario independiente, aun-
que tal y como asegura el edil 
«deberá estar abierta siempre 
en el horario de las competicio-

nes para dar servicio, no solo a 
los deportistas, sino también a 
espectadores y acompañantes 
que acudan hasta la zona». 

«Los clientes podrán ver en 
todo momento qué ocurre en la 
pista, ya que está todo prepara-
do para que no pierdan detalle 
de los partidos, especialmen-
te cuando se trata de padres o 
madres que acompañan a sus 
hijos a disputar un encuentro 
deportivo», explica.

«Esperamos que, una vez los 
adjudicatarios preparen a su 
gusto el recinto, a lo largo del 
mes de agosto ya pueda estar 
en activo la cafetería, que com-
pleta así un espacio deportivo 
del que ya hacen uso miles de 
ciudadanos, que hemos mejo-
rado y que en breve, además, 
contará con la tan esperada 
pista de atletismo --más infor-
mación en la página 7», mani-
fiesta Serralvo que añade que 
«también esperamos que con 
este nuevo servicio los usuarios 
estén más satisfechos». 

El Ayuntamiento ya realizó hace meses algunas intervenciones el local.



La coordinadora 
de AMPA analiza 
las extraescolares 
y horarios lectivos
La coordinadora de las AMPA 
se ha reunido para ratificar 
su intención de oficializarse 
próximamente de forma jurí-
dica. En el encuentro se abor-
dó el funcionamiento de las 
actividades extraescolares pa-
ra el próximo curso. «Es algo 
que no beneficia a nadie, que 
puede acrecentar más las dife-
rencias de la escuela pública y 
la concertada y, supondrá un 
aumento importante del gas-
to público», destaca uno de los 
16 representantes de las aso-
ciaciones participantes.

También analizaron los ho-
rarios lectivos. Creen que exis-
ten «muchas diferencias», ya 
que los centros públicos se ri-
gen por seis frecuencias.

La Plana enseña a 
sus profesionales 
a tratar conductas 
suicidas
El Hospital Universitario de la 
Plana ha abordado la preven-
ción del suicidio y cómo de-
tectar esta conducta entre los 
pacientes, siguiendo la Guía 
para profesionales sanitarios 
incluida en el Plan de Preven-
ción del Suicidio y enmarcada 
en la Estrategia de Salud Men-
tal de la Comunitat Valencia-
na 2016-2020.

La sesión, dirigida por Ra-
fael Mora, médico especia-
lista en Psiquiatría, buscaba 
proporcionar al personal sani-
tario información detectar ca-
sos, transmitir herramientas, 
señalar los factores de riesgos 
y de protección y, superar los 
mitos sobreel suicidio.

Los tALLeres Por LA 
iguALdAd Poen eL foco en 
eL Arte PrecoLoMbino

La programación del Espai 
Jove incluye entre sus activi-
dades propuestas integrado-
ras abiertas para todos los jó-
venes, con o sin discapacidad. 
Se trata de los Talleres por la 
igualdad, que empezaron el 
12 de julio y que contarán con 
sesiones hasta el 6 de septiem-
bre. En esta ocasión, se ha op-
tado por la temática del arte 
precolombino, donde se traba-
ja con arcilla y yeso, creando y 
decorando vasos y cuadros.

U

breves

Abierto eL PLAZo de 
soLicitud de Actos PArA LAs 
fiestAs de LA MAre de dÉu

La Junta de Festes recuer-
dan que el último día para 
presentar la solicitud de ac-
tos para llevarlos a cabo du-
rante los festejos patronales 
en honor a la Mare de Déu e 
Gràcia es el 10 de agosto. Las 
peticiones deben aportarse en 
el registro general, de forma 
presencial o telemática. El en-
te también abrió, hasta finales 
de julio, las inscripciones para 
el concurso de paellas que se-
rá el sábado 1 de septiembre.

U

AuLA Mentor ofrece desde 
sePtieMbre dos MóduLos 
de esPeciALiZAción

El mes de septiembre arran-
ca la segunda edición de los 
cursos de especialización del 
Aula Mentor en Vila-real: Co-
mercio electrónico y commu-
nity management y, diseño e 
impresión digital. Se trata de 
formación certificada por el 
Ministerio de Educación. Tras 
acabar los módulos en enero, 
los alumnos tendrán un mes 
de prácticas dirigidas. Infor-
mación e inscripciones en 
www.efectevr.com.

U

La ciudad logra 3,2 millones para 
potenciar sus áreas industriales 
El municipio lidera la lista autonómica y copa el 40% de las subvenciones del Consell

e l Ayuntamiento ya conoce 
que el Instituto Valenciano 
de Competitividad Empre-
sarial (Ivace), dependiente 

de la Conselleria de Economía 
Sostenible, Sectores Productivos, 
Comercio y Trabajo, le concede 
cerca de 3,2 millones para mo-
dernizar y dar un impulso a sus 
polígonos industriales.

Las acciones se engloban en 
cuatro áreas: carretera de Onda, 
Miralcamp, Molí Nou y les Voltes. 
El programa, financiado al 100% 
por la Generalitat, servirá para 
renovar y potenciar estas zonas, 
a petición del consistorio en el 
pleno del pasado marzo.

Una noticia que llenó de satis-
facción al equipo de gobierno, al 
conseguir la totalidad de los pla-
nes solicitados y porque la ciudad 
lidera la lista autonómica de sub-
venciones, copando el 40% del to-
tal repartido en la Comunitat.

desArroLLo
En líneas generales, las inver-
siones servirán para mejorar las 
carreteras cercanas a las áreas in-
cluidas en los proyectos, urbani-
zar zonas --la avenida Castelló se 
completará al 100%--, construir 
carriles para bicicletas cara a in-
centivar su uso para ir a trabajar, 
ampliación de las aceras e insta-
lación de iluminación, fibra ópti-
ca, o espacios verdes y rotondas, 
entre otras acciones a ejecutar.

Consideran que son unas obras 
«vitales» para garantizar el desa-
rrollo de las zonas industriales. 
Las iniciativas presentadas se lle-
varán a cabo en los próximos dos 
años, ya que el dinero se recibirá 
en dos anualidades: 1.308.459,51 
euros este 2018; y los restantes 
1.840.020, 45 el próximo año. In-
tervendrán en una superficie de 
2.478.410 metros cuadrados.

Uno de los proyectos más ne-
cesarios es el vial que conecta 
con Onda. Se reformará la calza-
da que resta por ampliar, y que 
se extiende desde la rotonda del 
cruce con la calle Senda Pesca-
dors --glorieta por la que se acce-
derá la ronda suroeste-- hasta pa-
sado el puente que salva la AP-7.

El área de Territorio celebra el 
impulso de estas acciones plan-
teadas desde la oficina de rein-
dustralización municipal, la cual 

incluye una partida en el presu-
puesto 2018 que prevén ratificar 
para dotarla de personal y am-
pliar sus funciones. El edil  Emi-
lio Obiol insiste en que hay que 
«mejorar, modernizar y dotar a 
las áreas industriales de infraes-
tructuras y servicios que requie-
ren fomentar la implantación de 
nuevas empresas que reactiven 
la actividad económica y den un 
empuje a la productividad de las 
existentes».

uno de los proyectos más destacados, por su necesidad, es vial a onda.
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Las nuevas tecnologías protagonizan el 
ArA formación del  último trimestre
La Concejalía de Economía ha 
programado de septiembre a no-
viembre una docena de nuevas 
acciones formativas destinadas al 
posicionamiento de los negocios 
en el mercado aprovechando las 
nuevas tecnologías y las aplica-
ciones móviles y redes sociales. 

A través del itinerario ARA For-
mació, que cuenta con la colabo-
ración con la Cámara de Comer-
cio, los cursos y talleres se cen-
tran en la viabilidad de proyectos 
empresariales, con un curso de 
posicionamiento SEO para ser el 
primero en Google, que se impar-
tirá del 25 de septiembre al 4 de 
octubre. También se ofrece otro 
sobre marketing digital y otras La buc ha acogido algunas de las sesiones previas del programa de formación

técnicas para atraer clientes, los 
días 17, 19, 24 y 26 de septiembre 
y el 1, 3, 16 y 17 de octubre. La de-
coración digital INKJET también 
tendrá un apartado, con un taller 
específico del 24 de septiembre al 
11 de octubre. Asimismo, la pro-
gramación cuenta con un curso 
de introducción al marketing di-
gital –certificado de Google-, los 
días 18, 22, 23 y 25 de octubre. 

En noviembre, del 5 al 16, se 
impartirá una formación sobre 
community management y ges-
tión de redes sociales y otra de di-
seño y creación de webs y blogs 
con Wordpress. Instagram será 
otra de las herramientas que se 
trabajen en los cursos de ARA 

Formació con un apartado des-
tinado al trabajo profesional y 
a la promoción de productos a 
través de la red, que tendrá lugar 
los días 19, 24 y 26 de octubre. A 
estos se suman los talleres Peque-
ños cambios rentables para tu 
negocio –del 6 al 29 de noviem-
bre- y Creatividad para tus redes 
sociales, los días 23 y 30. 

Los comercios cuentan con un 
apartado específico con un curso 
de fotografía con teléfono móvil, 
los días 20 y 21 de septiembre, y 
de paquetería y envoltorio de re-
galos navideños, los días 19 y 21 
de noviembre. 

Información e inscripciones en 
http://portaltreball.vila-real.es.



Societat

La Cita Urbana Musical Solidària tanca la 
primera edició amb 9.000 assistents
Va començar el desembre de 2016 
com la pionera Ruta del Vermut 
i el Tardeo i després de sis mesos 
en funcionament es va convertir 
en un tot un referent en l’àmbit 
social i econòmic. Reconvertida 
en Cita Urbana Musical Solidària 
tanca la seua primera edició amb 
resultats tan positius que ja es 
treballa en la segona. 

El regidor d’Economia, Xavier 
Ochando, i els responsables de 
l’esdeveniment, Javier López i Da-
vid Simó, han fet balanç d’aquest 
primer any al complet. «L’edició 
que tanquem, que s’ha celebrat 
entre el setembre i aquest mes de 
juny, ha suposat la guinda per a 
un projecte que va nàixer amb 

la vocació de crear un nou espai 
per a l’oci alternatiu en família i 
generar economia local -especial-
ment en l’hostaleria i el comerç-, 
sense oblidar la solidaritat, que 
forma part del nostre ADN», ex-
plica Ochando. 

Les dades són clares: s’ha pas-
sat de sis a deu mesos de durada 
i enfront de les 51 actuacions 
oferides en la Ruta del Vermut, 
la Cita Urbana n’ha programat 
75. També s’ha passat de 16 a 30 
grups locals convidats i s’ha con-
tribuït a una desena de causes 
solidàries, enfront de les sis de la 
primera convocatòria.

Per la seua banda, Javier Ló-
pez assegura que «el preu total 

de contractacions ha passat de 
9.000 a 18.000 euros i el públic 
ha augmentat de 6.000 a 9.000 
persones». «L’impacte ha sigut tal 
que se’ns ha demanat col·laborar 
amb altres associacions en grans 
esdeveniments», indica, «com 
Ucovi, per a la Fashion Night, 
o la campanya de Nadal i Reis 
d’Economia, i fa poc vam ajudar 
Conquistando Escalones amb la 
primera Holi Colors Inclusiva». 
També s’han organitzat diversos 
tardeos durant les festes de maig 
i està previst que el retorn de la 
Cita Urbana Musical Solidària es 
produïsca també durant els feste-
jos en honor a la Mare de Déu de 
Gràcia, al setembre. Ochando acompanyat pels organitzadors de l’esdeveniment, López i Simó.

El Laboratori d’art trau a la llum les 
inquietuds artístiques dels joves
Les sessions a l’Espai Jove es van complementar amb visites als museus de la ciutat

L’Espai Jove ha estat ple d’activitat durant el mes de juliol gràcies, en part, a aquesta innovadora iniciativa cultural.

L ’Espai Jove s’ha convertit, 
aquest juliol, en un labora-
tori d’art per als més joves. 
La Regidoria de Joventut ha 

oferit una innovadora activitat, 
en col·laboració amb el Consorci 
de Museus de València: el Labo-
ratori d’art jove. Una iniciativa, 
inclosa en el programa Educació 
i Mediació del Consorci, que faci-
lita l’ambient i l’espai perquè els 
participants exploraren i desco-
briren les seues inquietuds, mi-
tjançant activitats relacionades 
amb les arts visuals. 

«El laboratori no pretén crear 
artistes, sinó que cerca ajudar 
els nostres xiquets i joves a des-
cobrir com el coneixement es pot 

aplicar en les disciplines de l’art 
contemporani -com poden ser 
les performances, instal·lacions, 
vídeo o fotografia, entre d’altres- 
amb les quals expressar-se i co-
municar-se», afirma la regidora 
de Joventut, Gemma Gil.

El curs va tenir de referent el 

treball del pedagog i artista italià 
Bruno Munari, que va investigar 
el joc durant la infància i la seua 
similitud amb el procés de crea-
ció de l’artista. «Els assistents tre-
ballen amb un eix central, un te-
ma que els preocupe o interesse, 
investiguen i coneixen manifes-
tacions artístiques sobre aquest 
concepte al llarg de la història 
de l’art», apunta Gil. Els temes, 
els proposen els xiquets, no els 
educadors, a través de la conver-
sa i altres formes d’expressió, «de 
manera que mitjançant l’atenció, 
capten les necessitats i interessos 
dels participants». 

Les sessions es van complemen-
tar amb visites als museus locals.

Els xiquets proposen 
els temes a tractar 
i investiguen les 
seues manifestacions 
artístiques a la història

U

El web municipal inclou 
els primers resultats del 
Pla de la séquia Major
El web municipal incorpora 
ja un nou apartat en el qual 
els veïns poden consultar els 
primers resultats extrets del 
procés de participació ciuta-
dana associat al Pla estratègic 
de la séquia Major i encontor-
ns (PESM), impulsat des de la 
Regidoria de Territori i Mobi-
litat Urbana i des de Participa-
ció Ciutadana.

Sota el títol Encenem la 
séquia, en els últims mesos 
s’han desenvolupat diferents 
activitats, a proposta del Con-
sell de Participació Ciutada-
na, per a analitzar la situació, 
recaptar dades i redactar un 
full de ruta d’actuacions que 
facen visible i milloren aquest 
paisatge urbà singular i únic. 

L’objectiu és aconseguir millorar i fer visible aquest paisatge urbà.

Tota la informació recollida en la 
fase inicial de diagnòstic es troba 
disponible ja en el web i s’espera 
que, després de l’estiu, es realit-
zen nous tallers. Dues arquitec-
tes s’han encarregat de la convo-
catòria de diferents sessions en 
les quals els veïns van participar 
i s’ha elaborat un DAFO amb els 
pros i contres d’aquest espai. 

Durant els darrers 
mesos s’han dut a 
terme activitats per a 
redactar un full de ruta 
d’aquest entorn

U
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una procesión y una 
misa para conmemorar a 
la virgen del carmen

U Vila-real ha celebrado la tradicional 
procesión del día de la Virgen del 
Carmen, que ha salido desde el patio 
del convento y ha recorrido las calles 
adyacentes. Le siguió una misa.Vila-real despide al compositor y 

músico Pascual Cándido Carda
Se le considera una de las figuras más importantes del Vila-real artístico del siglo XX

El ‘mestre’ Pascual Cándido Carda, en una imagen publicada por su hijo, murió a los 86 años de edad.

Luto y dolor en Vila-real y 
en la música. Pascual Cán-
dido Carda, compositor, 
arreglista y alma mater 

de la Orquesta de Plectro, entre 
otras agrupaciones a las que de-
dicó su arte y pentagrama, falle-
ció en la ciudad, a los 86 años de 
edad, llevando el desconsuelo y 
la soledad a su familia y a mu-
chos de los que tuvieron la opor-
tunidad de conocerlo y disfrutar 
de su virtuosismo.

Considerado como una de las 
figuras más importantes del Vi-
la-real artístico del siglo XX --na-
ció el 1 de junio de 1932--, cultivó 
todos los estilos y géneros de la 
música. Perteneció a los grupos 
Sexteto Veracruz, Trío Pa-Ma-Jo, 
Trío Los Rebeldes, Kandi-Palas y 
Los Candis, además de fundar y 
dirigir la Orquesta Francisco Tá-
rrega (1981), con composiciones 

de Tárrega y del propio Pascual 
así como fundó, años después, la 
Orquesta de Plectro Ciudad de 
Vila-real.

Con Los Rebeldes, Cándido 
grabó un disco con dos compo-
siciones propias y dos de Rafael 
Beltrán, llegando a realizar otra 
veintena de grabaciones. En el 
ámbito provincial, alcanzó gran 
popularidad Kandi-Palas, la or-
questa que formó con otro histó-
rico de la música castellonense, 
Jaime Palacios. En 1948, con 16 
años, comenzó a dar clases de 
bandurria, laúd, guitarra, solfeo 
y teoría, formando musicalmen-
te a generaciones enteras de vi-
la-realenses. El músico también 
donó varias de sus obras, inter-
pretadas en diferentes países, al 
Arxiu Municipal.

Su hijo Pascual Cándido Gi-
meno lo evocaba. «Se ha ido sin 

sufrir, con mucha tranquilidad y 
rodeado de los suyos», mostran-
do el profundo agradecimiento 
de la gente que le quiso. «Se va 
mi mejor amigo, mi maestro, mi 
padre. Una persona irrepetible. 
Un músico desde que nació, has-
ta el final de sus días. Lo echaré 
mucho en falta», apostilló en un 
emocionante mensaje en las re-
des sociales, acompañado de la 
fotografía que adjunta esta in-
formación.

REFERENTE
Por su parte, el concejal de Cul-
tura, Eduardo Pérez, transmitió 
las condolencias del consistorio 
por la pérdida. «Fue una persona 
pionera en la actividad cultural 
de la localidad, un referente que 
ha hecho mucho por la cultura 
de la ciudad y por la música», 
destacó.

Los campamentos de 
verano movilizan a 
centenares de jóvenes
Un verano más, los campamen-
tos que organizan las entidades 
culturales y religiosas de la ciu-
dad han tenido gran éxito de 
convocatoria como una opción 
para que niños y adolescentes 
puedan ocupar parte de su des-
canso estival con todo tipo de 
actividades.

Entre las opciones no han 
faltado las asociaciones religio-
sas juveniles como Els Lluïsos 
que han repetido en Aguaviva 
(Teruel), las Purisimeras (Mon-
tanejos), las Rosarieras (Lluce-
na), la parroquia de los Santos 
Evangelistas (Morella) o JuCar 
que, a parte del campamento 
en Viver recorrió, junto a otras 
juventudes carmelitas, parte 
del Camino de Santiago. Como 

es habitual, también la Unió 
Musical La Lira ha incluído, en-
tre sus actividades veraniegas, 
una estancia en Vilafranca. 

Las redes sociales se han con-
vertido en un gran aliado para  
la tranquilidad de los padres y 
responsables de los menores ya 
que, la mayoría de colectivo, 
informa mediante esta venta-
na del día a día de las estancias 
y publican fotos en las que se 
ven las actividades que desarro-
llan los más jóvenes.

Tampoco faltó, en este caso 
promovida desde el Servei Mu-
nicipal d’Esports, la progra-
mación de la Escola Esportiva 
d’Estiu con actividades para los 
pequeños a partir de 6 años y 
adaptadas a sus edades.

La ciudad celebra la antevigilia de Sant 
Jaume con un concierto de la UM La Lira
Vila-real ha celebrado la fiesta 
previa al día de Sant Jaume, con 
el tradicional concierto y el repi-
que de campanas desde la parte 
alta del campanario de la iglesia 
a la que da nombre el santo. La 
actividad, organizada por la Con-
cejalía de Tradiciones, junto a la 
Unió Musical La Lira y a Amics de 
les Campanes, a las 22.30 horas. 
Previamente, a las puertas del 
templo se ofreció un ‘porrat po-
pular’ y acto seguido, se realizó 
el toque del Ave María, a cargo de 
miembros de Amics de les Cam-
panes. La sesión combinó el repi-
que de las campanas con las pie-
zas musicales que interpretaron 
los componentes de La Lira. Los músicos, dirigidos por Juanjo Pelaez, en un momento del concierto.

Recorrido por la riqueza 
natural del Termet
El patrimonio natural del Ter-
met ha sido el protagonista de la 
cita Dis-me com ets i et diré com 
et diu, una propuesta impulsa-
da por la Asociación Cultural el 
Bressol dentro de la programa-
ción estival.

Con la guía de la técnica en me-
dio ambiente, Ana Barragán, los 
participantes descubrieron, com-
pletando una ruta, la riqueza en 
plantas que tiene el Termet, visi-
tando áreas de bosque de ribera 
y del tipo mediterráneo.

«La vegetación del primer pun-
to son hojas más gruesas, mien-
tras que la segunda son más 
finas. Buscamos que de forma 
didáctica y clara los asistentes 

reconozcan lo que tienen cer-
ca de casa y, al mismo tiempo, 
concienciar para que lo apre-
cien y también lo protejan», 
indica Barragán.

Entre los ejemplares que es-
tudiaron estuvo la zarzaparri-
lla, hiedra, zarza, trepadoras o 
la madre selva. «Con un juego 
damos a conocer estas plantas, 
sus características y las princi-
pales diferencias», según la 
técnico.

El Bressol organizó otras dos 
actividades durante el mes de 
julio, una visita guiada al mu-
seo etnológico el día 24 y un  
taller L’Aroma de les plantes 
que sirvió para cerrar el mes.
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Ciutat de Festivals, Congressos i Esdeveniments

La Fira de Proveïdors de Leroy Merlin ha estat un dels actes més participatius.

Els nou congressos organitzats el 2018 
a la ciutat citen més de 8.200 assistents 
El mes de novembre arriba una nova edició de la Fira Destaca, que es realitza cada dos anys i que espera superar les 7.500 persones

Aquest 2018 Vila-real ha 
reunit 8.200 persones 
assistents als nou con-
gressos organitzats fins 

a l’actualitat. El regidor de Con-
gressos, Diego Vila, ha fet balanç 
dels esdeveniments organitzats al 
llarg de l’any, que han tingut una 
gran repercussió, «i han convertit 
en un referent la nostra marca de 
Ciutat de Congressos, en els àm-
bits provincial i autonòmic».

L’edil ha explicat que, tot i que 
hi ha congressos ja consolidats, 
enguany s’han organitzat noves 
cites, a les quals al novembre se 
sumarà la Fira Destaca, que es 
realitza cada dos anys i que espe-
ra superar els 7.500 assistents de 
l’última edició.

«Enguany hem millorat el 
Centre de Congressos i Conven-
cions El Molí, amb una remode-
lació de la primera planta, així 
com de les sales de reunions de 
la planta baixa i la xarxa wifi del 
local», explica. A més, s’ha inter-
vingut al Centre de Congressos, 
Fires i Trobades, on s’ha poten-
ciat l’acollida de fires, gràcies a la 
instal·lació d’estands que es van 
adquirir en l’anterior legislatura 
i que «fan més atractiu l’espai».

ESDEVENIMENTS I XIFRES
Al llarg de l’any s’han celebrat les 
Jornades d’Alumnes Mediadors, 
amb 1.890 assistents; el Congrés 
Iberoamericà de Mediació Po-
licial, amb 750; la Fira de Pro-
veïdors de Leroy Merlin (4.500); 
el Simposi Internacional de Na-
turalesa i Fotografia (350); el VII 
Meeting on Economics (150); el La fira de transferència tecnològica Destaca tornarà a reunir un nombrós públic, tant professionals com investigadors.

El regidor de Congressos, Diego Vila, ha fet balanç dels esdeveniments .

Congrés Internacional de Futbol 
(185); el Congrés de Psiquiatria i 
Noves Tecnologies (120); el Con-
grés d’Especialitats Hospitalàries 
(110), i European Master in Busi-
ness Studies (120). «També hem 
col·laborat amb el torneig de 
futbol femení Girl’s Cup, amb 
800 assistents, i amb la marxa 
solidària d’Aspanion, amb 1.200 
participants», diu l’edil.

Vila destaca que «gràcies a les 
ajudes que arriben des de la Ge-
neralitat i el Fons Social Europeu, 
l’oficina de Turisme compta amb 
l’ajuda d’una jove professional 
que està preparant un pla estra-
tègic de treball per a impulsar la 
nostra marca de ciutat i mante-
nir-nos com a referent en l’àmbit 
dels congressos».

70 acadèmics i financers 
participen aL Vii meeting on 
internationaL economics

U Vora 70 acadèmics procedents de més de 40 universitats i 
centres d’investigació i representants d’institucions financeres 
com el Fons Monetari Internacional, el Banc Central Europeu i 
el Banc d’Espanya van participar en la trobada, a la Biblioteca 
Universitària del Coneixement, durant dues jornades.

reUniÓ de L’associaciÓ de 
caps i comandaments de La 
poLicia LocaL de La comUnitat 

U Vila-real ha acollit una trobada de les executives provincials 
i autonòmiques de l’Associació de Caps i Comandaments de 
la Policia Local de la Comunitat Valenciana , que reuneix més 
de 220 associats, per a tractar el desenvolupament de la nova 
Llei de coordinació de les policies locals.



Encara que aquest paratge no està com 
nosaltes voldríem, continuem treba-
llant per que eixe espai puga ser el 
«maset del poble».

Definició: El Termet és el pulmó verd 
de Vila-real, situat al marge dret del riu 
Millars. És la zona més bella i impor-
tant de la ciutat, la més extensa i mi-
llor situada, estimada per tota la ciuta-
dania com a lloc d’esbarjo, com a punt 
de trobada amb les nostres tradicions 
religioses i actualment també com a 
zona de salut, ja que són moltíssimes 
les persones que diàriament acudeixen 
caminant, corrent o amb bicicleta, per 
a millorar el seu estat físic. És un Pai-
satge Protegit des del 15 d’abril de 2005 
per la Generalitat Valenciana. El règim 
de gestió propugna l’ús sostenible dels 
recursos naturals, incloent una impor-
tant funció social derivada de l’estudi, 
l’ensenyament i la cura ordenada dels 
seus valors ambientals i culturals.

com el vam trobar: El 2011, quan vam 
aplegar a l’Alcaldia, ens vam trobar 
tancats la piscina d’estiu, la coveta de 
la nostra patrona, el molí «museu» i 
també el Museu Etnològic en greus 
problemes de corca. El restaurant te-
nia greus problemes de viabilitat que 
el van fer tancar, la pista per a córrer 
estava en molt males condicions i el 
centre d’educació ambiental, referent 
en la comunitat, al jubilar-se els dos 
professors que feien activitats una ve-
gada a la setmana, es tancava.

Què hem fet: La primera actuació va 
ser reunir-nos amb els responsables 
d’àrees que interactuàvem en el parat-
ge (Serveis Públics, Esports, Patrimoni, 
Medi Ambient, Turisme, Esport, Cul-
tura i Termet), per a elaborar un pro-
jecte que ens marcara el camí a seguir 
i les prioritats. Amb la fulla de ruta i, 
d’acord al pressupost disponible, vam 
realitzar diferents actuacions: la res-
tauració de les pintures de la coveta; 
el tractament contra les termites del 
material del museu; el projecte de la 
piscina, la restauració de la teulada i 
façana del molí; la finalització de la 
concessió del restaurant, adquisició 
del material inventariable i preparació 
d’una nova plica, la creació de l’espai 
per a congressos; el túnel que comu-
nica el pàrquing amb la pinada; una 
zona d’esport i el circuit de running i, 
un projecte educatiu, «el termet prop 
de tú», on s’ensenyen els recursos na-
turals i patrimonials del paratge. I en 
cap moment hem deixat de fer, sempre 
amb responsabilitat, el manteniment 
dels edificis i del paratge.

Què volem: Continuar cuidant de for-
ma responsable i sostenible tant el pa-
ratge com els edificis, donant contin-
gut als espais. Dins del pla destaca la 
modernització de l’alberg, la creació 
de més zones d’esports o el manteni-
ment de la zona de bany del riu. També 
continuarem amb la col·laboració del 
Consorci del Millars, amb les visites 
educatives per a difondre els recursos 
naturals dels que disposem, perquè co-
neixent-los aprenguen a estimar-los. 

El Termet, 
punt de 
convivència

PSPV Compromís PP Ciutadans

Acabem juliol amb la llista electoral 
començada i com sempre, Compromís 
per Vila-real ha decidit el cap de llista 
mitjançant unes primàries, obertes a 
la militància que ha triat cap de llista a 
Josep Pasqual Sancho. L’únic candidat 
amb els avals del 40% de la militància 
incloent tots els càrrecs orgànics i qua-
si tots els institucionals, va ser elegit 
amb el 86% dels vots i ratificat per una-
nimitat per l’assemblea, a l’igual que 
l’equip que va presentar.

Tots coneixeu Sancho, és un home 
humil, proper als veïns i veïnes, tre-
ballador, ha estat tota la vida vinculat 
al món de les festes, a la Caixa Rural i 
al món del bàsquet, organitzant les 24 
hores de bàsquet. Sancho ens ha propo-
sat un projecte il·lusionador, basat en 
l’assemblearisme, per fer de Vila-real 
una ciutat de persones lliures, més ac-
cessible i més respectuosa amb el medi 
ambient. I el nostre col·lectiu li ha do-
nat suport de forma històrica, mai cap 
candidat havia rebut tants avals. 

Com a número 2 de la llista està Ma-
ría Dolores Parra. Aquesta doctora en 
Economia va ser regidora de Vila-real 
durant el primer any de mandat abans 
de donar el salt a la Generalitat com a 
directora general d’Internacionalització 
i directora adjunta de l’IVACE. La feina 
que Mari va fer a Vila-real és ben sabuda 
per totes i tots, va donar un nou impuls 
a la Regidoria d’Economia, i a posterio-
ri, la seua feina permet que apleguen 
a Vila-real 3,14 milions d’euros en dos 
anys per a remodelar els polígons in-
dustrials. La seua experiència a la Ge-
neralitat i la seua formació són un aval 
de bona gestió i bon govern, i Vila-real 
la necessita.

El número 3 serà Santi Cortells, regi-
dor de Normalització Lingüística i Tra-
dicions. Llicenciat en Traducció i Inter-
pretació, compagina la seua feina com 
a regidor i professor associat a l’UJI. 
Tenir-lo a l’equip és un orgull, un ho-
me que sap escoltar i que s’estima Vi-
la-real, la seua cultura, la seua llengua 
i les seues tradicions, i per això, està 
treballant incansablement per valorar-
les. Si no sabeu qui és, mireu davall de 
Mari Gracieta, la nostra geganta.

I per últim, ens presenta una ca-
ra nova, la representant de JOVES-PV 
COMPROMÍS PER VILA-REAL, Maria 
Fajardo. Graduada en Treball Social i 
Sociologia, sempre ha exercit com a 
treballadora social, especialitzada en 
salut mental. Maria ha estat molt ac-
tiva en el món associatiu estudiantil a 
la Universitat de València, membre del 
BEA, Coordinadora de les Comarques 
del Nord del Voluntariat Lingüístic i 
membre d’assemblees estudiantils. És 
membre de la Comissió d’Igualtat i de 
la Comissió d’Emergències Socials del 
Col·legi de Treball Social. Un fitxatge 
que uneix joventut i experiència, i que 
té moltes coses noves a aportar.

Com veieu, Compromís presenta un 
projecte il·lusionador, unit i que uneix 
experiència, joventut, i on tota la socie-
tat civil és podrà veure representada.

#Pr imàr ies 
Compromís

Vila-real tiene grandes tradiciones en 
verano: disfrutar del Termet, pasar las 
vacaciones en els masets, relajarse de 
una de las ciudades más bonitas, el ci-
ne de verano, nuestro río y nuestra pis-
cina... Pero desde que gobierna Benllo-
ch también hay una tradición no preci-
samente agradable: los mosquitos.

Obviamente no vamos a hacer dema-
gogia y culpar al alcalde de que haya 
una plaga. Pero sí lamentamos que a 
diferencia de otras ciudades de la pro-
vincia, en la nuestra la plaga de mos-
quitos tigre sigue creciendo cada año. 
¿Y cómo es posible? Muy fácil: no se ha-
ce nada para erradicarla.

Otras localidades actúan en invier-
no, que es cuando los expertos dicen 
que hay que atacar. Aquí no. NO se ha-
ce nada. Tanto es así que se ha recor-
tado un 25% la inversión para luchar 
contra la plaga este verano, dejando a 
los vecinos expuestos a las picaduras.

La desgracia de Vila-real es que tiene 
un alcalde que ha decidido no gestio-
nar y vivir de las fotos y los titulares fal-
sos. Vila-real está más sucia que nunca, 
no podan los árboles, el mantenimien-
to brilla por su ausencia... Y mientras 
todo esto sucede, PSOE y Compromís 
dicen que no hay dinero para seguir 
subiéndonos los impuestos y comprar 
palacios, como el Gran Casino.

la mentira De la ronDa SuroeSte
Otra gran mentira es, sin duda, la de 
la ronda Suroeste que tras años de rei-
vindicaciones y pese a que el propio 
Ximo Puig dijo en plena campaña elec-
toral, en una visita al municipio, que 
en cuanto pisara la Generalitat haría 
la ronda, la realidad es que después de 
tres años de excusas y a menos de un 
año de elecciones anuncia ahora la li-
citación de unas obras que no son más 
que un parche con las que pierde Vi-
la-real y perdemos los vecinos. Se trata 
de una carretera de un solo carril y no 
una ronda.

Lamentamos que metan en un cajón 
el proyecto que en su día redactó el 
Partido Popular que contemplaba dos 
carriles por sentidoya que lo que Vila-
real necesita es una circunvalación en 
condiciones y no una vía que nace in-
suficiente y sin conexión a la N-340 y 
que sólo busca la foto y el titular de ca-
ra a elecciones pero que no mejora de 
manera sustancial la situación actual.

laS onG, Sin cobrar
La otra cara de la moneda de la mala 
gestión de Benlloch es, sin duda, las 
deudas y pufos que mantiene mien-
tras se derrocha en palacios. Las ONG, 
por ejemplo, sin cobrar, así como las 
entidades sin ánimo de lucro. Aquellos 
que más trabajan por los necesitados, 
no cobra y además Servicios Sociales 
deja mucho dinero sin usar al acabar 
el año por la mala gestión... el mundo 
al revés.

Esa es la realidad de nuestra ciudad 
bajo el desastre de la gestión de Benllo-
ch: más impuestos, menos servicios.

Más 
mosquitos y 
más mentiras

Qui paga mana no vol dir altra cosa 
que la persona, el consumidor, el re-
ceptor dels serveis en definitiva, té dret 
a triar el que vol, com ho vol, quan ho 
vol, i sobretot si ho vol o no. També si 
vol tornar a consumir eixe producte o 
rebre eixe servei.

Tots tenim suficientment interiori-
tzat aquest concepte en la vida priva-
da. Un precepte que ha fet evolucionar 
la societat en la que vivim gràcies a la 
millora de la informació i la facilitat a 
l’hora d’obtenir-la.

Però ja sabem que la societat i 
l’administració no evolucionen al ma-
teix ritme, sobretot quan hi ha subjec-
tes, com els governs de torn, que no els 
acaba d’interessar.

Per això, en ciutadans vam proposar 
al plenari una iniciativa per a millorar 
la transparència a l’ajuntament i al 
mateix temps que es publiquen el cost 
dels serveis i activitats realitzades. el 
bipartit va recollir el guant i es va com-
prometre a publicar aquestes dades. 
No obstant, els precedents ens diuen 
que es quedarà en paper mullat ja que 
no compleixen res del que aproven a 
l’oposició. També ens haguera agradat 
que estigueren disposats a publicar un 
extracte de l’auditoria urbanística, un 
extracte en el qual no demanàvem ni 
noms de propietaris ni informació sen-
sible i per tant, no ens val com a excu-
sa per a negar-se a la seua publicació. 
Tornarem a insistir per a que els veïns 
coneguen de forma objectiva quina 
ha sigut la gestió del pp i del bipartit 
quant a matèria urbanística.

No soles es tracta de complir amb la 
Llei de la millor manera i quan abans, 
es tracta que es puga dur a terme una 
rendició de comptes. Tot el que es fa 
des de les administracions es paga en 
diners que hem pagat els contribuents. 
En impostos municipals, com la contri-
bució que a Vila-real segueix estan pels 
núvols com ho demostra el fet que el 
bipartit haja rebutjat una ponència ca-
dastral totalment a la baixa que hague-
ra ficat en evidència el tipus real que 
estem pagant i que haguera perjudicat 
la imatge del govern. En impostos au-
tonòmics, que gràcies a una altre tàn-
dem PSOE-Compromís, ens condemna 
a pagar més que la resta d’espanyols. 
I en impostos estatals, que Sánchez ja 
ha dit que pujarà sense contemplacio-
ns per pagar les seues ocurrències i els 
seus capritxos, com vindre amb avió 
oficial al FIB.

En Cs tenim clar que la millor salva-
guarda per als interessos dels veïns és 
que coneguen millor on van a parar els 
seus diners. Només coneixent els cos-
tos dels serveis es poden valorar. No-
més coneixent com es distribueixen els 
fons a través de convenis es pot jutjar 
si les quantitats son suficients o insu-
ficients. En definitiva, es tracta de que 
els vila-realencs i les vila-realenques 
tinguen un accés fàcil i complet a la 
informació per a poder formar-se una 
opinió fundada del que reben a canvi 
dels seus impostos.

Qui paga, 
mana
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La Trobada de Malabaristes ompli 
d’espectacle el paratge del Termet
La sisena edició de l’esdeveniment, de caràcter biennal, va oferir activitats per a tots

El Festival Malabara’t va programar actuacions i espectacles d’artistes de tot el món per a delit del públic assistent.

L a VI edició de la Trobada 
de Malabaristes de Vila-
real, més coneguda com 
Malabara’t, que es realitza 

amb caràcter biennal, ha tornat a 
l’incomparable marc del Termet 
de la Mare de Déu de Gràcia amb 
una agenda repleta d’activitats 
per a tots els públics, on com-
panyies i artistes arribats de tot 
el món van oferir diferents espec-
tacles i tallers. 

«És un dels plats forts de 
l’estiu, que ofereix una gran va-
rietat d’activitats gratuïtes, per a 
grans i menuts, on la il·lusió i la 
fantasia s’apropiaran del nostre 
espai més emblemàtic», ha expli-
cat el regidor de Cultura, Eduar-
do Pérez.

La mostra va començar amb la 
recepció dels participants i ins-
cripcions, ja que tal com assegu-
ra la directora artística del festi-
val, Marta Martín, manté el for-
mat de festival i trobada, per la 
qual cosa va haver activitats a les 
quals es van poder sumar els ins-
crits prèviament, així com el pú-
blic. A l’esdeveniment inaugural 
es van afegir algunes actuacions 
com les que inclourà el Cabaret 
Malabara’t.

La segona jornada, el dissabte 
14,  va oferir activitat tot el dia. 
«Als tallers de circ i màgia que 
van tenir durant el matí, a la ves-
prada es van sumar espectacles 
de reconeguts artistes i agrupa-
cions, sense oblidar la Gran Gala 
Malabara’t, entre altres esdeve-
niments», indica Martín. El diu-

menge es va tancar la trobada 
amb les Olimpíades Malabara’t 
com a plat fort.

«Des de l’organització hem 
posat tota la nostra il·lusió i pas-
sió perquè els que ens visitaren 
gaudiren de música, olimpía-
des, malabars, tallers i tot tipus 
d’esdeveniments amb artistes de 
tot el món, però també del terri-
tori nacional», assegura.

ORíGENS DE L’ESDEVENIMENT
L’any 2008, tres joves malaba-
ristes es van juntar i va nàixer 
l’Associació de Malabaristes de 

Castelló, AMACA. 
Com consta en el web de 

l’esdeveniment, malabarat.com, 
l’entitat va presentar en aquest 
moment un projecte per a crear 
una trobada de circ en el territori 
valencià. Amb l’ajuda d’entitats i 
professionals que van regalar «el 
seu treball per amor a l’art», va 
sorgir Lánzalo! AMACA aconse-
guia amb això el seu objectiu de 
realçar més aquesta disciplina en 
la cultura i sobretot a la provín-
cia de Castelló. Vila-real, afirmen 
els organitzadors, forma part del 
mapa del circ europeu.

És una cita multidisciplinària amb música, olimpíades, malabars i tallers.

Cultura

22 Crònica de Vila-real
AGOST DEL 2018Actualitat

La millor música de 
plectre envaeix la ciutat

El festival Plectre a la Fresca, 
organitzat per l’Orquestra de 
Pols i Pua Francesc Tàrrega, ha 
celebrat la cinquena edició amb 
tres concerts que van fer vibrar 
els afeccionats a la millor mú-
sica de plectre. El cartell el van 
integrar, a banda de l’orquestra 
amfitriona, l’Asociación Mu-
sical Deleite, de Toledo, i 
l’agrupació il·licitana Com una 
guitarra, que van actuar durant 
els tres dies en diferents espais.

El regidor de Cultura, Eduar-
do Pérez, va indicar que és 

U «l’únic esdeveniment de la pro-
gramació d’estiu que no es tras-
llada al Termet. Els que es que-
den a la ciutat durant aquests 
dies d’estiu, van poder gaudir 
d’una encantadora vetlada 
amb l’original música de plec-
tre». La plaça Major, l’Auditori 
i la seu de la Comunitat de Re-
gants van ser els espais triats. 
Pérez va explicar que «el fet 
d’actuar en interior es deu a 
l’entorn específic que es re-
quereix per a la interpretació 
d’algunes peces».

Els amfitrions, la Francesc Tàrrega, va realitzar l’actuació a la plaça Major.

CRÒNICA

El regidor de Cultura va detallar els eixos destacats del pressupost actual.

MEDITERRÁNEO

Cultura gestiona enguany 
2,1 milions d’euros

La Regidoria de Cultura, que 
inclou les àrees de Museus, Ar-
xiu i Biblioteques, compta en-
guany amb 2,1 milions i man-
té «una estructura similar a la 
d’altres anys, gràcies a què hem 
fet un gran esforç per a mante-
nir la idea de ciutat cultural 
que volem», diu l’edil Eduardo 
Pérez. La programació cultu-
ral comptarà amb mig milió 
d’euros per a convocar els festi-
vals de referència, com són els 

U de màgia, teatre, dansa o jazz, 
als quals se suma la intensa ac-
tivitat que es reparteix al llarg 
de l’any. «No ens oblidem de 
l’abonament i les ajudes que 
proporcionem a grups i associa-
cions de la ciutat que necessiten 
del nostre suport i als quals te-
nim en compte en aquest pres-
supost», indica. A més, aquesta 
dotació inclou l’equip tècnic de 
l’Auditori i també la contracta-
ció d’empreses locals.



Agenda

Les escaLes deL termet es 
converteixen en una saLa de 
cinema oberta  tots eLs dijous 

Com ja és habital, cada dijous 
d’agost, a les 22.30 hores, el Ter-
met acull una projecció del cicle 
cinema d’estiu. El dia 2 i el 16 
serà cinema en valencià amb les 
pel·lícules Gru 3. El meu dolent 
preferit i Cars 3. La programació 
la completen Un monstruo viene 
a verme (9 d’agost) i Cazafantas-
mas (23 d’agost).

U

eLs més joves tenen una cita 
per a desenvoLupar i gaudir 
amb robots i videojocs

Gamesonomy i Robotix Caste-
lló organitzen a l’Espai Jove un 
curs de robòtica i creació de vide-
ojocs per a joves entre 8 i 12 anys. 
Hi haurà dos torns, el primer del 
6 al 10 d’agost i el segon del 27 al 
31. En tots dos casos, l’horari serà 
de 9.30 a 13.30 hores. En acabar, 
els assistents podran testar el vi-
deojoc que hagen dissenyat.

U

La festa deL fanaLet uneix 
grans i menuts en una 
jornada aL termet

El 10 d’agost, la plaça del Pas-
toret alberga la Festa del fanalet, 
a càrrec del Grup de Danses El 
Raval. Amb els melons d’alger es 
confeccionaran els fanalets amb 
els quals es farà la festa pel parat-
ge del Termet. Una proposta on 
menuts i grans prenen part acti-
va i s’ho passen d’allò més bé. A 
partir de les 18.00 hores.

U

eL dia de La joventut es 
commemora amb una intensa 
programació d’activitats

Per a celebrar el Dia de la Jo-
ventut, el 12, des de la Regidoria 
de Joventut i juntament amb 
diverses associacions juvenils, 
s’oferiran tallers, jocs de rol, 
ràdio Espai Jove en directe i els 
concerts de Marcel el marcià per 
als més menuts i Fulla Kaduka 
per als joves. Tot, a la plaça del 
Pastoret des de les 17.00 hores.

U

eLs assajos deL baLL de pLaça 
tornen de La mà deL grup de 
danses eL ravaL i tradicions

La Regidoria de Tradicions i 
el Grup de Danses El Raval orga-
nitzen durant els dies 1, 22 i 29 
d’agost, els assajos populars que 
serveixen per a preparar el tradi-
cional ball de plaça de la ciutat 
i aquells que no el coneixen pu-
guen aprendre’l o bé recordar-lo 
si ja el saben. Serà a la plaça del 
Pastoret, a les 22.00 hores.

U

 telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 000
PROP
C/ Josep Ramon Batalla, 38 . .  Tel. 964 547 170
CADASTRE MUNICIPAL
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
C/ de Joanot Martorell, 62  . . Tel. 964 529 356
POLICIA LOCAL
C/ Josep Ramon Batalla, 62 . .  Tel. 964 547 010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
C/ Josep Ramon Batalla, 6. . . Tel. 964 547 060
POLICIA NACIONAL
C/ Comunió, 1 . . . . . . . . . Tel. 964 522 100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA
I MEDI AMBIENT
C/ Ponent Baix, 65 . . . . . . . Tel. 964 547 250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Av. del Mediterrani, 1 . . . . . Tel. 901 223 344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Pl. Major s/n planta baixa. . .  Tel. 964 547 000
AUDITORI MUNICIPAL
Av. Murà  . . . . . . . . . . . . Tel. 964 547 200
CÁRITAS
C/ Calvari, 199 planta baixa .  Tel. 964 535 343
CEAM VILA-REAL
C/ Gamboa 29  . . . . . . . . .  Tel. 964 526 897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí de l’Ermita s/n. . . . . . Tel. 964 520 073
CORREUS
Carretera d’Onda s/n  . . . . . Tel. 964 530 614

 adreces d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Av. de Pius XII, 43: Tel. 964 547 232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
C/ Martí l’Humà, 24: Tel. 964 547 233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Av. de la Murà, 14: Tel. 964 547 220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
C/ de Solades, 25: Tel. 964 547 230
CASA DE L’OLI:
Pl. de Mossén Ballester, 1: Tel. 964 547 222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Av. de la 
Murà, 1: Tel. 964 547 200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
C/ de Joan Fuster, 33: Tel. 964 547 222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermita de la Mare de Déu:  Tel. 964 547 222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Pl. Major, s/n: Tel. 964 547 000
AMICS: C/ de Betxí, 49: Tel. 964 547 138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Pl. de Colom, s/n: Tel. 964 520 838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
C/ del Monestir de Poblet, 24: Tels. 964 506 661 / 964 533 681
CASA DE LA DONA: C/ de Santa Sofia, 2: Tel. 964 547 160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
C/ del Monestir de Poblet, 15. Despatx 39: Tel. 964 054 522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: C/ del Molí, 4-A: Tel. 964 547 140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: C/ de la Soledat, 27: Tel. 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: C/ del Mestre Goterris, 11: Tel. 964 521 995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS. Camí de Betxí, 26: Tel. 010 / 954 547 100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
C/ de València, 31-A: Tel. 964 521 341
FACSA: C/ de Carles Sarthou, 10: Tel. 964 527 680
ESCOLA TALLER: Av. d’Europa, 34: Tel. 964 500 153

 trens
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6.55, 7.05, 7.33 (CIVIs), 
7.50, 8.03 (CIVIs), 8.20, 8.33. (CIVIs), 8.57, 9.20, 
9.46, 10.20, 10.47, 11.20, 11.47, 12.20, 12.47, 
13.20, 13.47, 14.20, 14.47, 15.03 (CIVIs), 15.30, 
15.47, 16.04 (CIVIs), 16.30, 16.47, 17.20, 17.47, 
18.20, 18.47, 19.03 (CIVIs), 19.35, 19.46, 20.03 
(CIVIs), 20.30, 20.47, 21.20, 21.46, 22.20, 22.47, 
23.30. Cap de setmana a les 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.20, 14.20, 15.30, 16.30, 17.20, 
18.20, 19.35, 20.30, 21.20, 22.20, 23.30 hores.

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5.55, 6.15, 6.45 (CIVIs), 
7.02, 7.17 (CIVIs), 7.35, 7.47 (CIVIs), 8.05, 8.20, 
8.55, 9.20, 9.50, 10.20, 10.50, 11.20, 12.00, 12.20, 
12.50, 13.25, 13.50 (CIVIs), 14.15, 14.30, 15.05 
(CIVIs), 15.20, 15.35, 15.50, 16.20, 16.50, 17.20, 
18.00, 18.20 (CIVIs), 18.25, 18.50, 19.15 (CIVIs), 
19.20, 19.50, 20.20, 20.50, 21.20, 21.50, 22.30. 
Cap de setmana a les 7.35, 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.25, 14.30, 15.35, 16.20, 17.20, 
18.25, 19.20, 20.20, 21.20, 22.30 hores.

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6.02, 6.21, 6.50 (CIVIs), 
7.09, 7.22 (CIVIs), 7.41, 7.54, 8.10 (CIVIs), 8.26, 
9.02, 9.26, 9.56, 10.26, 10.56, 11.26, 12.07, 12.26, 
12.56, 13.31, 13.56, 14.20 (CIVIs), 14.36, 15.11, 
15.25 (CIVIs), 15.41, 15.56, 16.26, 16.56, 17.26, 
18.07, 18.25 (CIVIs), 18.31, 18.56, 19.20 (CIVIs), 
19.26, 19.57, 20.26, 20.56, 21.26, 21.56, 22.36. 
Cap de setmana a les 7.41, 8.26, 9.26, 10.26, 
11.26, 12.26, 13.31, 14.36, 15.41, 16.26, 17.26, 
18.31, 19.26, 20.26, 21.26, 22.36 hores.
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